
PROTOKÓŁ Nr XXV/2020 
ze zdanej sesji Rady Gminy Skąpe 

z dnia 27 listopada 2020 r. 
 
 

Wersja cyfrowa posiedzenia sesji stanowiąca integralną część niniejszego protokołu znajduje 
się w linku poniżej: 
 
Szczegółowe imienne wyniki z przeprowadzonych głosowań Rady Gminy w Skąpem znajdują 
się w linku http://skape-rada.alfatv.pl/glosowania/glosowanie/74 i stanowią załączniki do 
protokołu. 

 
Ad pkt 1 – Otwarcie obrad sesji (nagranie 1.00) 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz otworzył XXV sesję Rady Gminy Skąpe o godz. 12.00.  
Przywitał Wójta Gminy Zbigniewa Woch, Alicję Hoppen-Anyszko – członka Zarządu Powiatu 
oraz Sekretarza Gminy Skąpe, Brygidę Sewohl - Skarbnika Gminy, Kierownika ZWiK w 
Skąpem Krzysztofa Legiecia, koleżanki i kolegów radnych Gminy Skąpe oraz mieszkańców 
gminy. Następnie poinformował, że porządek obrad sesji będziemy musieli zmienić i będzie 
się on przedstawiał następująco: 
1. Otwarcie obrad sesji. 
2. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) o zmianie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na 2020 rok,  
b) Wieloletniego Planu Rozwoju i Modernizacji Urządzeń Wodociągowych i Urządzeń 

Kanalizacyjnych Zakładu Wodociągów i Kanalizacji w Skąpem na lata 2020-2023, 
c) wyrażenia opinii o wysokości ceny za usługę odprowadzania ścieków po zakończeniu 

realizacji zadania inwestycyjnego pn. „Budowa gminnej oczyszczalni ścieków”. 
d) wyznaczenia obszaru i granic aglomeracji Skąpe, 
e) przyjęcia Gminnej Strategii Rozwiązywania Problemów Społecznych na lata 2021 – 

2030, 
f) zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu gminy, 
g) nieodpłatnego nabycia w trybie komunalizacji nieruchomości na rzecz Gminy Skąpe 

od Skarbu Państwa, 
h) wyrażenia zgody na obciążenie  gminnej nieruchomości oznaczonej działką nr  213/8 

obręb Ołobok, prawem służebności gruntowej, 
i) przyjęcia do realizacji zadania pn. „Przebudowa chodników w ciągu dróg powiatowych 

nr 1228F oraz 1223F”, 
j) o zmianie uchwały w sprawie nadania nazw ulic, 
k) nadania nazwy ulicy, 
l) rozpatrzenia petycji o uznanie drzew za pomnik przyrody, 
m) Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2021 

rok, 
n) Gminnego Programu Przeciwdziałania Narkomanii na 2021 rok, 
o) udzielenia pomocy rzeczowej dla Powiatu Świebodzińskiego. 

3. Interpelacje i zapytania radnych. 
4. Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
5. Zapytania sołtysów i mieszkańców oraz odpowiedzi na nie. 
6. Analiza oświadczeń majątkowych. 
7. Wolne wnioski i informacje. 
8. Przyjęcie protokołu XXIV sesji Rady Gminy Skąpe. 
9. Zamknięcie obrad. 

(05:04) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz poddał pod głosownie zmianę porządku obrad 
polegającą na wprowadzeniu projektów uchwał – z ppkt. b), c) i o).  
W wyniku głosowania zarówno w systemie jak i imiennego zmiana porządku obrad została 
przyjęta jednogłośnie.  
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Ad pkt 2 a) – podjęcie uchwały o zmianie uchwały w sprawie uchwały budżetowej 
Gminy Skąpe na 2020 rok (nagranie 11.11). 
(11:34) Skarbnik Gminy Brygida Sewohl zgłosiła następujące poprawki do projektu uchwały: 
- w planie dochodów proponuje się zwiększenie dochodów z podatku od czynności 
cywilnoprawnych o 45 tys. zł i te środki przeznacza się odpowiednio na zwiększenie wydatków 
na przebudowę drogi  gminnej w miejscowości Radoszyn o 25 tys. zł, i dodatkowe 20 tys. zł 
na przebudowę drogi powiatowej Skąpe- Cibórz na odcinku 720 m. 
(12:02) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad wprowadzoną 
poprawką. 
W wyniku głosowania (w systemie i imiennego)  poprawka została przyjęta jednogłośnie. 
(14:25) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem uchwały. 
W wyniku głosowania (w systemie i imiennego)  uchwała Nr XXV/209/2020 została przyjęta 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu 
(15:44) Przewodniczący Mariusz Kuźmicz poinformował, że na podst. art. 15zzx Ustawy o 
szczególnych rozwiązaniach związanych z zapobieganiem, przeciwdziałaniem i zwalczaniem 
COVID-19, innych chorób zakaźnych oraz wywołanych nimi sytuacji kryzysowych ( Dz. U. z 
2020 r. poz. 374 z późn. zm.).dzisiejsze posiedzenie odbywa się przy zdalnym udziale radnych 
– z wykorzystaniem środków porozumiewania się na odległość. Głosowania przeprowadzane  
będą w podwójnej formule: 
1) za pomocą  urządzeń umożliwiających sporządzenie i utrwalenie wykazu głosowań 

radnych, 
2) oraz poprzez głosowania imienne. 
Administratorem danych osobowych osób uczestniczących w sesji – jest Gmina Skąpe. Dane 
osobowe będą przetwarzane na podstawie art. 6 ust. 1 lit. e ogólnego rozporządzenie o 
ochronie danych z dnia 27 kwietnia 2016r. – tzw. RODO. Sesja jest realizowana przy pomocy 
aplikacji Microsoft TEAMS. Firma Microsoft potwierdza zgodność Office 365 z wymogami 
RODO oraz gwarantuje Klientom pakietu, bezpieczeństwo i poufność ich danych. 
 

Ad pkt 2 b) – podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniego Planu Rozwoju 
i Modernizacji Urządzeń Wodociągowych i Urządzeń Kanalizacyjnych Zakładu 
Wodociągów i Kanalizacji w Skąpem na lata 2020-2023 (nagranie 17.12). 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz poprosił Kierownika Zakładu Wodociągów 
i Kanalizacji w Skąpem Pana Krzysztofa Legiecia o omówienie projektu uchwały.  
(17:38) Kierownik ZWiK w Skąpem Krzysztof Legieć na wstępie przeprosił za nagłe 
wprowadzenie uchwał dot. Wieloletniego Planu Rozwoju i Modernizacji Urządzeń 
Wodociągowych i Urządzeń Kanalizacyjnych Zakładu Wodociągów i Kanalizacji w Skąpem na 
lata 2020-2023 oraz drugiej uchwały w sprawie wyrażenia opinii o wysokości ceny za usługę 
odprowadzania ścieków po zakończeniu realizacji zadania inwestycyjnego pn. „Budowa 
gminnej oczyszczalni ścieków”. Bardzo ubolewa, że nie była możliwa prezentacja tych 
projektów na komisjach, bo pewnie dyskusja nad nimi była by bardziej komfortowa niż na sesji. 
Chciałby się wytłumaczyć z tego stanu rzeczy. W dniu wczorajszym dostaliśmy opinię Wód 
Polskich odnośnie uchwalanej dzisiaj uchwały dot. wyznaczenia obszaru granic aglomeracji 
Skąpe. Dokumenty te są ściśle związane z pakietem dokumentów wymaganych do VI 
Aktualizacji Krajowego Programu Oczyszczania Ścieków Komunalnych. Dokument dotyczący 
aglomeracji i Wieloletni Plan są wzajemnie przenikliwe z danymi, które są tam zawarte, a także 
z tych dokumentów wynika kalkulacja ceny ścieków po wybudowaniu oczyszczalni. Bezcelowe 
byłoby omawianie tych dokumentów nie mając pozytywnej opinii wydanej przez Wody Polskie. 
Dostaliśmy ją dopiero w dniu wczorajszym, stąd też możliwość omówienia tych dokumentów 
teraz na sesji i poddanie ich głosowaniu.  
(19:47) Przystępując do omówienia projektu uchwały w sprawie  Wieloletniego Planu Rozwoju 
i Modernizacji Urządzeń Wodociągowych i Urządzeń Kanalizacyjnych Zakładu Wodociągów i 
Kanalizacji w Skąpem na lata 2020-2023 Kierownik ZWiK wyjaśnił, że niniejszy plan jest 
podstawowym dokumentem wyznaczającym kierunek działań inwestycyjnych Zakładu 
Wodociągów i Kanalizacji w Skąpem. Odpowiada on wymogom ustawy o zbiorowym 
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zaopatrzeniu w wodę i odprowadzeniu ścieków. Plan zawiera tabelaryczne zestawienie zadań 
inwestycyjnych w ujęciu wartościowym w poszczególnych latach z podziałem na sfery 
działalności Zakładu. Obecnie Gmina Skąpe jako jedyny beneficjent złożyła wnioski 
o dofinansowanie do Rządowego Funduszu Inwestycji Lokalnych na następujące inwestycje: 
- Modernizacja stacji uzdatniania wody w Kalinowie wraz z budową sieci wodociągowej do 
Niesulic,  
- Budowa sieci kanalizacji sanitarnej grawitacyjno-tłocznej w m. Niekarzyn wraz z przesyłem 
ścieków do m. Pałck. 
Dokument Wieloletni Plan jest ściśle związany tylko i wyłącznie z przedsiębiorstwem wodno-
kanalizacyjnym, jednakże rolę tego przedsiębiorstwa na terenie Gminy Skąpe pełni Zakład 
Wodociągów i Kanalizacji w formie Samorządowego Zakładu Budżetowego. Samorządowy 
Zakład Budżetowy nie posiada osobowości prawnej więc nie może być bezpośrednim 
beneficjentem i inwestorem w działaniach inwestycyjnych, w których są ujęte środki unijne i 
środki pomocowe z programów krajowych. Jedynym podmiotem, który może być inwestorem 
w tego typu działaniach jest sama Gmina Skąpe. Następnie po realizacji tych wszystkich 
przedsięwzięć Gmina Skąpe przekazuje pozostałe środki trwałe do Zakładu w celu 
świadczenia usług. Sam Zakład jak i Gmina Skąpe jest nierozerwalnym podmiotem, bo Gmina 
Skąpe realizuje te zadania poprzez utworzenie Zakładu, żeby wyłonić pewne koszty księgowe, 
żeby nie były one wrzucone w cały budżet gminy.   
(22:26) Stąd też potrzeba uchwalenia Planu, bo niektóre późniejsze działania, późniejsze 
wnioski na fundusze pomocowe mogą wymagać zatwierdzonego przez Radę Gminy 
Wieloletniego Planu. 
(23:00) Zakres rzeczowy Planu. Plan może być w każdej chwili zmieniony przez Radę. Zakłada 
on pewien montaż finansowy. Są w nich pewne wartości na konkretne inwestycje i nakłady 
wydzielone w latach. Oprócz jednej inwestycji dot. skanalizowania Niekarzyna, nie jesteśmy 
pewni co do wartości dofinansowania tych wszystkich przedsięwzięć, więc z biegiem 
urealnienia tych wszystkich inwestycji, ten Plan będzie mógł być zmieniany. Obligatoryjnie 
Plan musi być podzielony na pewne przedsięwzięcia rozwojowo-modernizacyjne systemu 
wodociągowego i do tego typu przedsięwzięć zaliczyliśmy: 
1. Modernizację stacji uzdatniania wody w Kalinowie wraz z budową sieci wodociągowej do 
Niesulic – wartość tego przedsięwzięcia w kwocie brutto wynosi 2.158.035,00 zł. 
Przedsięwzięcie planowane jest do realizacji na lata 2020-2022. W tej chwili wykonywana jest 
dokumentacja projektowa a realizacja będzie na kolejne dwa lata  . 
2. Wykonanie zastępczej studni głębinowej dla SUW Rokitnica – w tej chwili ujęcie wody 
w Rokitnicy składa się z dwóch studni głębinowych, wybudowanych na początku lat 80-tych. 
W ciągu ostatniego miesiąca okazało się, że mamy problem z jedną studnią głębinową. Mamy 
znaczny spadek wydajności, stąd potrzeba wykonania tej inwestycji za 100.000,00 zł 
w przyszłym roku, w celu zapewnienia ciągłości usług dostarczenia wody dla miejscowości 
Rokitnica. 
3. Wykonanie awaryjnej studni głębinowej dla SUW Węgrzynice – studnie głębinowe są już 
stare. W tej chwili wykonaliśmy studnię głębinową dla ujęcia wody w Węgrzynicach, które 
zasila trzy miejscowości: Węgrzynice, Zawisze  i Błonie. Ponieważ także odnotowaliśmy 
spadek wydajności istniejących studni głębinowych. Odwiert jest już wykonany, a w tej chwili 
czekamy na pozwolenie wodnoprawne do eksploatacji tego odwiertu, ale już planujemy, że za 
dwa lata wykonamy drugi odwiert awaryjny. W przypadku spalenia się jednej z pomp 
głębinowych w jednym odwiercie, będzie można w sposób szybki i minimalizujący problem 
z dostawą wody przełączyć się na drugą studnię. Koszt brutto tej inwestycji jest wyceniony na 
120.000,00 zł. 
(26:19) Następne przedsięwzięcia rozwojowo-modernizacyjne systemu kanalizacyjnego 
zostały ujęte w tabeli numer dwa i są to: 
1. Budowa sieci kanalizacji sanitarnej grawitacyjno- tłocznej w m. Niekarzyn wraz 

z przesyłem ścieków do m. Pałck – jak wiecie Państwo aglomeracja Skąpe utworzona 
w 2018 roku została całkowicie w 100% skanalizowana. Niekarzyn jest miejscowością 
najbliżej położoną przy granicach aglomeracji. Jest to duża miejscowość, w której 
gospodarka wodno-kanalizacyjna nie została jeszcze uregulowana. W tej chwili jest 
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możliwość przy wykorzystaniu funduszy PROW na skanalizowanie tej miejscowości i przy 
okazji uporządkowanie jej gospodarki kanalizacyjnej. Dofinansowanie na to 
przedsięwzięcie mamy już przyznane a czas jego realizacji to lata 2020-2022.  

2. Budowa gminnej oczyszczalni ścieków – ta inwestycja jest najbardziej kluczową 
i najbardziej kosztogenną inwestycją w planie. Generalne wszystkie te dokumenty 
powstały, aby była możliwość wpisania tej inwestycji do nowej aktualizacji KPOŚK. Jest 
to inwestycja rzędu 16 mln zł. Potrzebę tej inwestycji omówi przy drugiej uchwale, bo tam 
może się pojawić bardziej rzeczowa dyskusja na ten temat. Nadmienił, że jakiekolwiek 
inwestycje z zakresu gospodarki kanalizacyjnej, aby mogły być ujęte w przyszłościowych 
programach pomocowych środków z unii europejskiej lub krajowych,  muszą mieć 
odzwierciedlenie w dużych dokumentach planistycznych. Takim wewnętrznym 
dokumentem jest Wieloletni Plan lub  studium uwarunkowań i kierowników 
zagospodarowania przestrzennego gminy albo miejscowe plany zagospodarowania 
przestrzennego, ale także muszą być ujęte w dużych, globalnych dokumentach na 
poziomie krajowym tj. KPOŚK. Żeby otworzyć sobie jakąkolwiek bramkę do realizacji 
dużej inwestycji przy pomocy środków zewnętrznych, konieczne jest wpisanie zadania. 
Oczywiście wpisanie nie obliguje do wykonania inwestycji. Umożliwia ono ubieganie się 
o dofinansowanie, w przypadku gdybyśmy chcieli inwestycję realizować.    

(29:50) Takim też obligatoryjnym przedsięwzięciem  w Wieloletnim Planie, którego format jest 

zdefiniowany w ustawie o zbiorowym zaopatrzeniu w wodę i odprowadzaniu ścieków, jest  

wskazanie przedsięwzięć racjonalizujących zużycie wody oraz wprowadzanie ścieków. 

W Planie ujęte są wydatki racjonalizujące zużycie wody i są to dwa zamierzenia 

niestanowiące w przyszłości środka trwałego: 

1. Wymiana opomiarowania zużycia wody na Stacjach Uzdatniania Wody wraz 
z monitoringiem opartym o sieć GSM – w tej chwili ZWiK obsługuje 5 stacji uzdatniania 
wody: w Kalinowie, Ołoboku, Darnawie, Rokitnicy i Węgrzynicach. Taki monitoring zużycia 
wody na stacji, w domyśle z kontrolą ciśnienia wychodzącego ze stacji, daje możliwości 
szybkiego wychwycenia awarii. Jeśli jest jakakolwiek awaria na stacji uzdatniania wody, 
spada momentalnie ciśnienie wody na wyjściu i woda przestaje płynąć. Poprzez taki 
system monitoringu, sieć może wysyłać alarmy, alerty do operatorów stacji i w miarę 
szybko można reagować na awarie.  

2. Wymiana wodomierzy o zwiększonej klasie metrologicznej celem ograniczenia strat wody 
niesprzedanej – od dwóch lat Zakład systematycznie prowadzi wymianę wodomierzy. 
Montujemy wodomierze wewnątrzlokalowe. Łatwo można sobie wyobrazić, że stare 
wodomierze, które mają mniejszą dokładność pomiaru, nie odzwierciedlają tak 
dokładnego zużycia wody. Stąd też, w celu minimalizacji tych strat i zwiększenia 
przychodów Zakładu, jest wymiana tych wodomierzy na klasę wyższą. Podjęliśmy 
w ostatnim czasie decyzję, że w pierwszej kolejności wodomierze będą wymieniane 
w miejscowościach, z których woda kupowana jest ze Szpitala w Ciborzu, ponieważ koszt 
pozyskania tej wody jest najdroższy dla Zakładu. Tańszą jest woda wyprodukowana na 
naszych własnych stacjach uzdatniania wody. Tym bardziej, że pełen koszt ponosimy na 
wtłaczaniu tej wody do naszej sieci rozdzielczej. W ostatnich dwóch latach wymiana 
wodomierzy była w miejscowościach Podła Góra, Międzylesie, Skąpe, Pałck, Niekarzyn 
i Radoszyn. Przez najbliższe trzy lata planujemy wymianę wodomierzy w dalszych 
miejscowościach. Przeznaczona na ten cel kwota to 180.000,00 zł. Dotychczas 
wydatkowaliśmy około 110.000,00 zł netto i zostało wymienionych bodajże 840 
wodomierzy. Liczba ta nie jest adekwatna do liczby odbiorców, ponieważ wielu 
mieszkańców posiada dwa wodomierze do wody ogrodowej i do wody domowej, gdzie są 
naliczane ścieki.   

(33:55) Jeśli chodzi o przedsięwzięcia przyczyniające się do racjonalnego odprowadzania 

ścieków, to w czasie obejmującym niniejszy Plan nie zaplanowano takich działań.  

Nakłady inwestycyjne w poszczególnych latach – ten punkt obrazuje jaka jest ogólna suma 

nakładów inwestycyjnych na lata 2020-2023 – 22.265.71,82 zł w tym: 
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1) 8.258.667,15 zł - planowane do pozyskania środki pomocowe EFRR w ramach 
Regionalnego Programu Operacyjnego 

2) 1.976.536,00 zł - środki pomocowe EFRROW w ramach Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich 2014-2020 – środki już przyznane na budowę sieci kanalizacji sanitarnej w 
Niekarzynie.  

3) 7.444.069,17 zł - ostatnio jest dość głośno o tzw. środkach covidowych przekazywanych 
dla samorządów przez rząd środki z Rządowego Funduszu Inwestycji Lokalnych. Gmina 
Skąpe też złożyła wioski  

4) 4.366.199,50 zł - Wkład własny Gminy Skąpe na planowane inwestycje  
5) 220.000,00 zł - Dotacje celowe przyznane dla ZWIK przez Gminę Skąpe 
6) 230.000,00 zł  - Środki własne ZWIK w Skąpem 

Podział inwestycji w obszarze „woda” i „ścieki” przedstawia się w ten sposób: 
1) obszar: "Woda": 11,59% 
2) obszar "Kanalizacja": 88,41% - w tych kosztach jest przede wszystkim największy koszt 

związany z planowaną budową gminnej oczyszczalni ścieków  i jest on rzędu niemalże 16 
mln zł.  

(36:35) Następna tabela pokazuje te wszystkie inwestycje i pokazuje nakłady w latach od 2020 
do 2023. Ten slajd nie wymaga większego tłumaczenia. Generalnie inwestycje zostały 
rozłożone na 4 lata. Pierwsza inwestycja – koszt pojawia się już w 2020 r. i jest związany 
z utworzeniem dokumentacji projektowej.  
(37:23) Sposoby finansowania inwestycji 
Pierwsza inwestycja dot. stacji uzdatniania wody w Kalinowie wraz z przesyłem do Niesulic – 
jak wiemy miejscowości Kalinowo i Niesulice są miejscowościami turystycznymi. 
W perspektywie lat będą się dalej rozbudowywać. W tej chwili miejscowość Niesulice jest 
zasilana ze stacji uzdatniania wody w Ołoboku. Miejscowość Ołobok w ostatnich latach też 
bardzo mocno się rozbudowała. Przybywa coraz więcej mieszkańców, buduje się coraz więcej 
domów jednorodzinnych. Zapotrzebowanie wody dla Ołoboku jest tak duże, że w szczytowym 
sezonie, w szczytowych godzinach szczególnie wieczornych, gdy w Ołoboku większość 
mieszkańców zaczyna korzystać z wody do podlewania upraw w ogródkach działkowych, to 
tej wody zaczyna brakować w Niesulicach.  Stąd też pomysł. Mamy dość dużą stację 
popegeerowską w miejscowości Kalinowo o dużych możliwościach modernizacyjnych. Są tam 
dość spore zasoby wód podziemnych. Stąd pomysł żeby odpiąć Niesulice od stacji uzdatniania 
wody w Ołoboku, która także zasila miejscowość Łąkie, też prężnie rozwijającą się i obłożoną 
w sezonie turystycznym. Jest pomysł wpięcia Niesulic do Kalinowa, i rozbudowania stacji na 
potrzeby teraźniejsze i perspektywie późniejszych lat na zapotrzebowanie w wodę. Zadanie 
zaplanowane jest na kwotę  2.158.035,00 zł. Z Rządowego Programu Inwestycji Lokalnych 
planujemy pozyskać dotację w kwocie 1,5 mln zł, wkład własny Gminy wyniósłby wtedy 
650.000,00 zł.   
Te małe inwestycje wcześniej omówił. Planowane one są z dotacji celowych Gminy Skąpe dla 
Zakładu.  
Następnie bodowa sieci kanalizacyjnej w m. Niekarzyn – jej koszt to niemal 4 mln zł, przyznane 
dofinansowanie z PROW w wysokości niemal 2 mln zł. Gmina zaaplikowała także o dodatkowe 
środki  do Funduszu Inwestycji Lokalnych w wysokości 1.237.000,00 zł. Przy takim planie 
montażowym inwestycji wkład własny Gminy wyniósłby 740.000,00 zł. Są to oczywiście kwoty 
brutto. Wszelkie inwestycje realizowane przez Gminę mają możliwość zwrotu VAT. Przy tego 
typu ustaleniu planu, jeżeli udałoby się pozyskać takie fundusze, w takiej wysokości 
i dodatkowo odzyskać wkład w wysokości 99%, to realny wkład własny gminy należałoby 
pomniejszyć o kwotę odzyskanego VAT.  
(41:30) Mamy tu najbardziej kosztogenną inwestycję: budowę gminnej oczyszczalni ścieków, 
opiewającą na 16 mln zł. Zaplanowane jest pozyskanie funduszy na budowę tej oczyszczalni 
z RPO w wysokości 8.250.000,00 zł oraz złożony został wniosek do Rządowego Funduszu 
Inwestycji Lokalnych na kwotę 4.690.000,00 zł. Wówczas wkład własny Gminy brutto 
wyniósłby około 3 mln zł.  
Zwrot VAT – budowa gminnej oczyszczalni ścieków przy wariancie najbardziej 
optymistycznym. Nie wiadomo co będzie z promowanym przez rząd Funduszem Inwestycji 
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Lokalnych. Na pewno jest on związany z uzyskaniem funduszy tzw. covidowych przez Polskę 
z Unii Europejskiej. Nasz rząd chwali się dużymi możliwościami finansowymi tego Funduszu. 
Będzie bardzo fajnie jeśli to wyjdzie. Żeby  wykazać się we wnioskach o dofinansowanie, 
dokument musi mieć zestawiony plan, co byśmy chcieli – stąd właśnie uchwalenie Planu. Przy 
bardzo optymistycznym montażu finansowym dla budowy oczyszczalni, przy uzyskaniu 
z funduszy unijnych 8 mln 200 tys. zł, wkładu własnego mielibyśmy 7 mln 600 tys. zł. Jeśli 
uzyskalibyśmy dofinansowanie z Funduszu Inwestycji Lokalnych, wkład Gminy wyniósłby 
3 mln zł.  Sam Vat jest w wysokości prawie 3 mln zł. Gdybyśmy odzyskali 99% to wkład własny 
byłby skompensowany zwrotem VAT. Wtedy oczyszczalnię ścieków, przy tak optymistycznym 
wariancie gmina wybudowałaby za 35 tys. zł. Nie wie czy można na to liczyć. Na to pytanie 
chyba żaden ekonomista nie umiałby odpowiedzieć, ale coś na dzień dzisiejszy musimy 
zaplanować. Byłby to los szczęścia. 
(44:20) Jeżeli chodzi o Niekarzyn, to przy wkładzie własnym 740 tys. zł i przy zwrocie VAT, 
przy udziale Funduszu Inwestycji Lokalnych w wysokości 1mln 200 tys. zł, Vat 
skompensowałby praktycznie wkład własny Gminy. 
Jeżeli chodzi o stację uzdatniania wody w Kalinowie to na to przedsięwzięcie nie mamy 
możliwości wnioskowania z funduszy unijnych. Kierunek dofinansowania opiera się tylko na  
Funduszu Inwestycji Lokalnych w wysokości 1,5 mln zł, wkład własny 650 tys. zł, po zwrocie 
VAT w granicach 400 tys. zł, realny wkład wyniósłby około 250 tys. zł. 
(45:25) Podsumowując Wieloletni Plan Kierownik ZWiK dodał, że zarówno zakres zadań 
ujętych w niniejszym planie realizowanych z udziałem funduszy krajowych i UE, jak i wartość 
wydatków kwalifikowalnych może ulec zmianie po dokonaniu szczegółowej analizy 
wytycznych konkursowych. Zastrzega się zmianę wysokości podanych kwot po wyłonieniu 
wykonawców oraz dostosowanie adekwatnych kwot dofinansowania. Podane w tabelach 
kwoty wynikają z opracowanej koncepcji, dokumentacji projektowej, dokumentów ramowych 
oraz potwierdzonej zgodności zaplanowanych projektów z wytycznymi uwzględnionych 
w budżecie programów pomocowych. Chciałby podkreślić, że uchwalając Plan nie jesteśmy 
zobowiązani do jego realizacji w takiej formie. Jest to powiedzmy wizja przyszłych inwestycji 
i wizja sposobu ich finansowania. Na ile to będzie możliwe okaże się w przyszłości. Z biegiem 
posiadania większej wiedzy o funduszach, Plan będzie musiał podlegać aktualizacji. 
(46:35) Odnośnie Planu miałbym wszystko do powiedzenia . Zachęca do dyskusji i zadawania 
pytań.  
(46:46) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zapytał czy są pytania do projektu uchwały.  
(46:57) Radny Andrzej Kałużny zabierając głos stwierdził, że w proponowanym Palnie jest 
bardzo dużo optymizmu. 
(47:02) Kierownik ZWiK Krzysztof Legieć potwierdził, że projekcie jest dużo optymizmu, ale 
jeśli są możliwości dofinansowania to musimy mieć dokument potwierdzający nasze potrzeby 
i stąd też powstanie tego dokumenty w formie optymistycznej. Nie możemy wnioskować 
o dofinansowanie z funduszu rządowego nie mając dokumentu planistycznego. A uważa że 
warto i to jest celem wprowadzenia Wieloletniego Planu. Na pewno nie zobowiązuje to nas do 
wykonania tych inwestycji w tej formie. Jest to plan. 
(47:55) W związku z brakiem pytań Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził 
głosowanie nad projektem uchwały. W wyniku głosowania (w systemie i imiennego)  uchwała 
Nr XXV210/2020 została przyjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 

Ad pkt 2 c) – podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia opinii o wysokości ceny za 
usługę odprowadzania ścieków po zakończeniu realizacji zadania 
inwestycyjnego pn. „Budowa gminnej oczyszczalni ścieków” (nagranie 49.48). 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz poprosił Kierownika Zakładu Wodociągów 
i Kanalizacji w Skąpem Pana Krzysztofa Legiecia o omówienie projektu uchwały.  
Kierownik ZWiK w Skąpem Krzysztof Legieć tytułem wstępu poinformował, że ten dokument 
także jest ściśle związany z dokumentami dot. VI aktualizacji KPOŚK. Wpisanie w ten program 
inwestycji odnośnie gospodarki kanalizacyjnej, będzie skutkować możliwością pozyskania 
funduszy. Jeżeli jakiejkolwiek inwestycji nie będzie wpisanej w tym dokumencie planistycznym 
ogólnopolskim, nie będzie możliwe wnioskowania o przyszłe fundusze pomocowe z Unii 
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Europejskiej lub krajowe. Stąd też wymóg. Jeżeli w ten dokument będzie wpisane  takie 
przedsięwzięcie jak budowa gminnej oczyszczalni ścieków, jednym z wymogów jest 
przedstawienie kalkulacji za ścieki przed i po zakończeniu realizacji inwestycji, w celu 
potwierdzenia czy to zadanie ekonomicznie się broni czy nie, czy jest to opłacalne. Na 
początku omówił jak w tej chwili gospodarka oczyszczania ścieków wygląda w Gminie Skąpe. 
ZWiK prowadzący działalność w zakresie odbierania ścieków komunalnych na terenie Gminy 
Skąpe, prowadzi tą działalność na terenie całej gminy oprócz miejscowości Cibórz. Cibórz jest 
obsługiwany przez podmiot zewnętrzny – Szpital dla Nerwowo i Psychicznie Chorych 
w Ciborzu. Szpital także posiada własną oczyszczalnię ścieków, do której wszystkie ścieki 
odebrane od mieszkańców Gminy Skąpe są doprowadzane.  
(52:23) Oczyszczalnia ścieków w Ciborzu ma przepustowość dobową rzędu 1200 m3. Jest to 
przepustowość absolutnie wystarczająca na potrzeby zapewnienia ciągłości odbioru ścieków 
dla całej gminy i to nawet w perspektywie co najmniej 10 jak nie więcej lat. Oczyszczalnia 
ścieków pod zarządem Wojewódzkiego Szpitala działa na podstawie pozwolenia wodno-
prawnego, które zostało wydane w 2014 roku na okres 10 lat. Sama oczyszczalnia ścieków 
była wybudowana w latach 80-tych poprzedniego stulecia i od tego czasu nie byłe 
przeprowadzane na tej oczyszczalni żadne gruntowne remonty czy modernizacje. Właściciel  
Oczyszczalni Ścieków w Ciborzu, którym jest Samorząd Województwa Lubuskiego nie planuje 
w najbliższym czasie przeprowadzenia działań rozwojowo-modernizacyjnych tego obiektu. 
W gminie za funkcjonowanie całego systemu kanalizacyjnego łącznie z odbiorem 
i oczyszczaniem ścieków odpowiedzialny jest gmina. Jest to zadanie własne gminy, które 
gmina powinna realizować. Natomiast zgodnie z ustawą o zaopatrzeniu w wodę 
i odprowadzaniu ścieków obejmuje to w szczególności zadania o charakterze użyteczności 
publicznej, których celem jest bieżące i nieprzerwane zaspokajanie zbiorowych potrzeb 
ludności w drodze świadczenia usług powszechnie dostępnych. Niewątpliwie taką usługą jest 
odbieranie ścieków. Jednakże gmina może realizować takie zadania w różnych formach 
prawnych: w formie zakładów budżetowych czy spółek prawa handlowego lub zawierając 
umowy z podmiotami zewnętrznymi, czy powierzając zadania własnym jednostkom 
organizacyjnym lub  innym osobom prawnym. Czyli nie ma obowiązku, że gmina musi 
posiadać oczyszczalnię ścieków czy nawet system kanalizacyjny. Może to zlecić innemu 
podmiotowi. Jednakże realizacja zadania własnego w formie zawartej umowy cywilno-prawnej 
z podmiotem zewnętrznym nie zwalnia gminy z obowiązku bieżącego i nieprzerwanego 
zaspokajania potrzeb. To znaczy, że jeśli zawarta jest umowa z podmiotem zewnętrznym musi 
on zapewniać niezawodne funkcjonowanie tego systemu na lata. Musimy mieć takie 
zapewnienie. Jeśli jego nie mamy, to cały czas ten obowiązek pozostaje na gminie. Jeżeli 
umowa zostanie zawarta z podmiotem, który nie jest w stanie wykonać tego w perspektywie 
dalszych lat, to w razie niezadziałania systemu, jakiejś awarii, to gmina będzie miała problem 
z obowiązkiem zaspokojenia nieprzerwanie tej podstawowej usługi, jaką jest odprowadzanie 
ścieków. To wynika bezpośrednio z przepisów prawa: ustawy o samorządzie gminnym a także 
ustawy o gospodarce komunalnej.  
(55:56) W zeszłym tygodniu były prowadzone rozmowy w Szpitalu w Ciborzu odnośnie 
dalszego funkcjonowania czyszczalni ścieków. Oczywiście z tego stanu jaki jest w tej chwili 
jesteśmy bardzo zadowoleni, ponieważ powoduje on, że system funkcjonuje, ma duże 
możliwości odbioru ścieków nawet w perspektywie wielu następnych lat. Aczkolwiek trochę 
obawiamy się o stan techniczny tej oczyszczalni ścieków. Mając wiedzę z innych 
przedsiębiorstw kanalizacyjnych, a uczestniczy w wielu szkoleniach i spotkaniach, wie, że 
standardowy okres eksploatacji oczyszczalni ścieków jest od 12-18 lat. Najczęściej większość 
oczyszczalni podlega w tym czasie gruntownej modernizacji lub przebudowie. Tutaj mówimy 
o okresie eksploatacji około 35 lat. Chcieliśmy uzyskać zapewnienie od bieżącego operatora, 
żeby przejął odpowiedzialność ciągłości tej usługi na najbliższe chociażby 5-10 lat, po to żeby 
zdjąć z gminy obowiązek zapewnienia tego. Z informacji od Pana Wójta wie, że takiej deklaracji 
ze strony Szpitala nie będzie. To wzbudziło pewne wątpliwości co do dalszego funkcjonowania 
samego oczyszczania ścieków na terenie gminy. Należy podkreślić, że jeśli pojawi się problem 
z odprowadzeniem ścieków na terenie naszej gminy, to ten problem będzie na tyle w skutkach 
duży, że nie uda się go załatwić w przeciągu dni, miesięcy. Jeżeli ten problem miałby być 
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związany z budową zastępczego układu oczyszczania, to tego typu inwestycje trwają. Budowa 
nowej oczyszczalni ścieków w super szybkim tempie to jest okres 2 lat. Nie wie na jakie awarie 
jest narażona obecna oczyszczalnia ścieków i jakie zagrożenia niesie. Tych danych też nie 
uzyskaliśmy. Ze względu na ciążące na gminie obowiązki, wynikające z ustaw, polegające na 
zapewnieniu ciągłości usług przez Gminę, rozsądne by było wpisanie w tej chwili takiej 
inwestycji w KPOŚK, jeżeli pojawiłaby się potrzeba inwestycji budowy oczyszczalni ścieków 
na przestrzeni kilku lat. Jak już wspomniał jednym z wymogów jest wykonanie kalkulacji. Jest 
ona ważnym dokumentem planistycznym, ponieważ odpowiada na pytanie czy tak duża 
inwestycja jak budowa nowej oczyszczalni ścieków dla Gminy Skąpe, o wartości 16 mln zł, 
jest w ogóle realna z punktu widzenia ekonomicznego. W dalszej prezentacji chciałby 
odpowiedzieć na to pytanie.  
(59:35) Model tej kalkulacji został zaczerpnięty z rozporządzenia odnośnie modelu do 
tworzenia taryf za zbiorowe zaopatrzenie w wodę i odprowadzanie ścieków. Dane przyjęte do 
kalkulacji są rzeczywistymi danymi  zebranymi przez ZWiK i są danymi z opracowanej 
koncepcji technologicznej nowej oczyszczalni ścieków,  z danych z ewidencji ludności, 
sprawozdań Zakładu z wykonanego budżetu za 2019 rok a także z danych z Wieloletniego 
Planu Rozwoju i Modernizacji Urządzeń Wodociągowych i Urządzeń Kanalizacyjnych. 
Z dokumentu koncepcyjnego budowy nowej oczyszczalni ścieków wynika, taka oczyszczalnia 
na potrzeby całej Gminy Skąpe, łącznie z miejscowością Cibórz, która jest dużym dostawcą 
ścieków. Dlatego ten koszt całkowity jest zakładany na ok. 16 mln zł brutto. W założeniach 
planistycznych tego przedsięwzięcia jest pozyskanie z funduszy unijnych kwoty 8 mln 250 tys. 
zł. Jak mówił przy Wieloletnim Planie wkład własny Gminy, przy tamtym dokumencie byłby 
dużo mniejszy, ponieważ tam chcemy wnioskować o fundusze z Rządowego Programu 
Inwestycji Lokalnych. Natomiast w tym dokumencie przedstawiamy wariant najbardziej 
pesymistyczny czyli pozyskanie funduszu z Unii Europejskiej, gdzie ten poziom 8 mln 250 tys. 
zł jest jak najbardziej realny, a wkład własny Gminy mógłby wynosić 7 mln 675 tys. zł. Pytanie 
czy przy pozyskaniu środków tylko z funduszy europejskich inwestycja ta jest możliwa do 
wykonania. Po zakończeniu inwestycji i rozliczeniu podatku VAT, ten wkład własny rzeczywisty 
wyniósłby 4 mln 725 tys. zł. Dla uproszczenia rozważań koncepcji realizacji tej inwestycji 
przyjęto kwotę 4 mln 700 tys. zł.  
(1:03:16) Odnośnie danych wejściowych, wpływ na funkcjonowanie oczyszczalni ścieków ma 
dokładne zaplanowanie jaka ilość ścieków byłaby faktycznie oczyszczana na dobę. To ilość 
ścieków przepływających przez oczyszczalnię generuje główny koszt funkcjonowania, oprócz 
oczywiście kosztów związanych z wkładem własnym. Koszty eksploatacyjne są ściśle 
związane z przyjmowaną ilością ścieków. Dla Gminy Skąpe w tej chwili z danych posiadanych 
przez Zakład za pełny rok 2019, średnia ilość odbieranych ścieków z systemu będącego 
w zarządzie Zakładu to jest 300 m3 na dobę. Danych o osiedlu Cibórz nie uzyskaliśmy ze 
szpitala, ale założyliśmy ilość mieszkańców i przyjęliśmy normę zużycia 80 l średnio dobowo 
na mieszkańca, co dało nam 64 m3 na dobę. Także nie uzyskaliśmy informacji ile ścieków na 
dobę generuje szpital, ale założyliśmy normy z innych szpitali, które mówią o tym, że średnio 
miesięcznie  zużycie wody na pacjenta w szpitalach otwartych wynosi 8 m3, co daje nam 150 
m3 na dobę z samego szpitala. Usługę wywozu wozem asenizacyjnym świadczy na terenie 
Gminy Skąpe ZWiK i dane z 2019 r. pokazują ile średnio dobowo wywozimy ścieków. 
Przyszłościowo mamy także zaplanowane podłączenie ścieków z miejscowości Niekarzyn 
w wysokości średnio 27 m3 ścieków dobowo. Daje nam to sumę 566 m3 na dobę.  
(1:05:40) W dokumencie koncepcyjnym odnośnie budowy oczyszczalni ścieków było 
zestawienie kosztów eksploatacyjnych, prognozowane przez inżynierów do dobranej 
technologii oczyszczania ścieków. Jednakże to zestawienie w dokumencie koncepcji 
techniczno-budowlanej zostało  określone na 1190 m3/dobę czyli podobnie jak nominalna 
wydajność teraźniejszej oczyszczalni ścieków w Ciborzu. Planując realne koszty, które 
generuje oczyszczalnia ścieków, odniesienie tych wartości do wartości przewidzianych na 
poziomie 566 m3/dobę, czyli 50%, musielibyśmy zmienić tabelkę odnośnie wydajności, którą 
my planujemy  przez tą oczyszczalnię w 2023 r. przepuścić, jeżeli oczywiście doszłoby do 
realizacji. Koszty związane faktycznie z przepływem ścieków zostały pomniejszone, ale 
w tabeli zestawienia kosztów eksploatacyjnych są też koszty stałe tj. analiza ścieków, 



9 
 

wynagrodzenie obsługi. Dlatego też przy pomniejszonej ilości ścieków sam koszt 
oczyszczenia ścieków został podwyższony z 2,08 zł przy pełnej oczyszczalni ścieków do 
2,80 zł przy realnej przepustowości. Należy podkreślić skąd się bierze projektowana wysoka 
przepustowość w porównaniu do rzeczywistej. Oczyszczalnia ścieków projektowana jest na 
maksymalną ilość ścieków. My jesteśmy gminą turystyczną i mamy duży średnio-dobowy 
wzrost ścieków w miesiącach letnich, do tego też bierze się infiltrację wód przy dużych 
opadach. Skumulowanie okresu letniego i obfitych opadów oraz godzin wieczornych, kiedy 
wszyscy biorą prysznic, powoduje dużo wyższy strumień i dlatego oczyszczalnia ścieków musi 
być gotowa na buforowe przyjęcie takiego strumienia ścieków, które jest określone normami 
projektowymi i zostało wyliczone jako strumień dwa razy większy niż nominalny.  Do realnych 
kosztów funkcjonowania musimy przyjąć strumień rzeczywisty średniodobowy.  
(1:08:38) Następny temat to symulacja kredytu na zabezpieczenie środków na wkład własny. 
Założeniem kalkulacji jest sprawdzenie czy inwestycja ta by się samofinansowała, czyli wkład 
własny byłby rozłożony na raty, a te raty byłyby włożone do kalkulacji nowej taryfy i byłyby 
pokrywane z bieżących przychodów za oczyszczanie ścieków od odbiorców. Założyliśmy 
sobie kwotę wkładu własnego na poziomie 4 mln 700 tys. zł. Dane kredytowe jakie teraz 
możemy uzyskać to jest to prowizja na poziomie 1%, roczne rzeczywiste oprocentowanie 3%.  
Zakładając comiesięczny okres spłaty i 10 -letni okres kredytowania rata miesięczna 
wynosiłaby 45 tys. 800 zł, całkowita spłata 5 mln 500 tys. zł czyli koszt kredytu  wyniósłby około 
800 tys. zł. W kalkulacji przedstawione zostały także warianty kredytowania w krótszym 
okresie jak 7 lat i wtedy rata miesięczna wynosiłaby 62 tys. 700 zł., a całkowity koszt kredytu 
byłby niższy i wyniósłby ponad 550 tys. zł. Przedstawił też rozłożenie wkładu własnego na 15 
lat i na 20 lat, wtedy mamy nieznaczny spadek raty miesięcznej, aczkolwiek koszt kredytu 
znacznie rośnie. Między okresem 10-letnim a 15-letnim mamy zwyżkę ponad 400 tys. zł a już 
na okres 20 lat całkowity koszt wzrasta dwukrotnie. Analizując powyższe dane stwierdzono, 
że najbardziej optymalnym okresem kredytowania byłby okres 10-letni i ten przyjęto w dalszej 
kalkulacji.   
(1:11:35) Każde funkcjonujące przedsiębiorstwo wodno-kanalizacyjne posiada koszty 
ogólnozakładowe, które ciężko zaliczyć do jednej z prowadzonych działalności wodociągowej 
czy ściekowej. Koszty te dzielone są do poszczególnych działalności po współczynnikach 
alokacji. Jest to wymóg rozporządzenia do wyliczenia taryf. Na potrzeby tej kalkulacji 
przyjęliśmy współczynnik najbardziej adekwatny, odwzorowujący rzeczywistość  Dla wody 
przyjęliśmy ponad 126 tys. kubików na rok, dla ścieków ponad 87 tys. kubików na rok i wtedy 
koszty ogólnozakładowe są w takim stosunku dzielone czyli 59% przypada na wodę i 41% na 
ścieki. To także będzie ujęte w kalkulacji.  
Koszty pośrednie i ogólnozakładowe są to fatyczne, realne koszty poniesione przez ZWiK 
w 2019 roku. Należy podkreślić, że wymóg KPOŚK jest taki, żeby tę kalkulację przedstawić na 
rok po zakończeniu inwestycji czyli 2023. Wszelkie koszty brane pod uwagę na podstawie 
wartości księgowych z 2019 r. należy przemnożyć przez średnioroczne wskaźniki 
makroekonomiczne ustalone w ustawie budżetowej na rok 2020. Taki wskaźnik wzrostu 
wynagrodzeń to jest w tej chwili 2,5% na następne 3 lata, a także wzrost cen materiałów 
o 2,2%. Do kalkulacji te wszystkie koszty zostały 3 razy przemnożone przez ten współczynnik 
procentowy, żeby jak najbardziej urealnić koszty, które będą w 2023 r.  
(1:13:55) Kalkulacja – w jednej kolumnie przedstawiono zamknięty rok obrotowy 2019 
zawierający: koszty eksploatacji i utrzymania, oczywiście wszystko dotyczy samej gospodarki 
kanalizacyjnej, amortyzacje lub odpisy umorzeniowe – Zakład nie prowadzi tego, jest to 
obowiązek dla spółek prawa handlowego, wynagrodzenia po współczynnikach alokacji 
dotyczących ścieków, materiały zużyte na funkcjonowanie gospodarki kanalizacyjnej, usługi 
obce (np. remonty pomp), koszty pośrednie, koszty ogólnozakładowe. W 2019 r. mamy koszt 
odprowadzenia ścieków do urządzeń nieposiadanych przez przedsiębiorstwo, czyli koszt 
oczyszczania ścieków przez oczyszczalnię w Ciborzu. W 2019 r. ten koszt wyniósł niemal pół 
miliona złotych, przy ilości wprowadzonych ścieków 80650 m3. Planowany okres 2023 – koszty 
mamy przemnożone przez współczynniki. W 2023 r. pozbywamy się kosztu zewnętrznego 
oczyszczania ścieków w wysokości pół miliona złotych, ale wchodzi nam koszt obsługi kredytu 
na wkład własny. Dodatkowo wprowadzamy marżę zysku. Jest to takie nieduże zaplecze 
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finansowe na realizację małych inwestycji rozwojowych w gospodarkę wodno-kanalizacyjną. 
Zabezpieczenie takich inwestycji, które będą związane z utrzymaniem ciągłości odbioru 
ścieków, które ciężko w tej chwili zaplanować. Całość prognozowanych kosztów wynosiłaby 
1 mln 600 tys. zł i jest to znaczny wzrost w stosunku do tego co było w 2019 r. Ale przyjmując, 
że oczyszczalnia ścieków przyjmowałaby ścieki z całej gminy Skąpe, mamy znaczny wzrost 
przypuszczalnego strumienia ścieków z 87 tys. m3 na 189 tys. m3. Nawet przy zaplanowaniu 
większych kosztów na gospodarkę kanalizacyjną w 2023 r., cena ścieków (czyli wszystkie 
koszty podzielone na ilość kubików wprowadzanych) wychodzi nam 7,92 zł i jest ona niższa 
niż cena netto w 2020 r., która wynosi 9,22. 
(1:18:12) Podsumowanie – takie przedsięwzięcie , zaplanowane w takiej formie jest możliwe 
do zrealizowania. Zyskujemy tutaj realny skutek ekonomiczny w postaci stawki za wodę i 
ścieki, ale tylko i wyłącznie jeśli ścieki odbierane by były z terenu całej gminy Skąpe. W ogóle 
całe przedsięwzięcie jest racjonalne przy, tylko i wyłącznie tego typu parametrach ilościowych 
strumienia ścieków i takiej budowie oczyszczalni ścieków, w momencie kiedy będzie 
przyjmować ścieki z całej gminy. W przypadku nie podłączenia się szpitala czy całej 
miejscowości Cibórz, nie jest zasadne budowanie tak dużej oczyszczalni ścieków dla gminy 
Skąpe. Należałoby wtedy opracować inną koncepcję o dużo mniejszej wydajności 
oczyszczalni ścieków.  
(1:19:30) Radny Mariusz Kuźmicz zadał pytanie. Wyliczone jest oczyszczanie ścieków dla 
całej gminy Skąpe. Wiadomo, że znajduje się w niej osiedle Cibórz, a ono nie jest w stanie się 
wyłączyć z sieci szpitala, dlatego że jest połączone z siecią szpitalną jednym systemem. Nie 
ma możliwości tego wyłączenia. Szpital na dzień dzisiejszy prawdopodobnie nie chce się 
podłączyć do oczyszczalni ścieków gminnych. Czy ten koszt ścieków za 2,08 jest realny do 
osiągnięcia bez ścieków z osiedla Cibórz  i szpitala?  
(1:20:14) Kierownik ZWiK wyjaśnił, że Gmina Skąpe jest zobowiązana do zabezpieczenia 
gospodarki oczyszczania ścieków dla całej gminy, zarówno dla gospodarstw domowych jak 
i dla przedsiębiorców. Tutaj potrzebny jest dialog ze szpitalem. W jakim stanie jest 
oczyszczalnia ścieków, jak szpital przewiduje i w jakim okresie ją eksploatować. Nie wie czy 
są konieczne jakieś wymagania, ekspertyzy. Co ze szpitalem jeżeli oczyszczalnia ścieków 
przestanie działać? Zadaliśmy sobie to pytanie i stworzyliśmy koncepcję dla zabezpieczenia 
nie tylko mieszkańców ale także przedsiębiorców w tym szpitala w Ciborzu, żeby było możliwe 
ciągłe, bez przerwy oczyszczanie ścieków. 
(1:21:10) Radny Mariusz Kuźmicz zrozumiał to co mówił Kierownik. Zapytał co będzie 
w sytuacji kiedy rada zaakceptuje koncepcję, a szpital powie „nie”. 
(1:21:30) Kierownik ZWiK stwierdził, że jeżeli szpital odpowie, że ma perspektywę korzystania 
z własnej oczyszczalni ścieków przez następne np. 20 lat, ale takiej deklaracji w tej chwili ze 
szpitala nie ma i będą jeszcze prowadzone rozmowy, to żeby zabezpieczyć sobie możliwość 
dofinansowania ze środków z unii europejskiej, musimy wpisać ten najbardziej rozbudowany 
wariant oczyszczania ścieków w gminie Skąpe. Jeżeli szpital by się wyłączył z tej koncepcji, 
to będziemy to aktualizować na podstawie Wieloletniego Planu, kalkulacji ceny, a także 
aktualizacji wpisów do KPOŚK i mamy wtedy możliwość przedstawienia koncepcji 
oczyszczalni o dużo mniejszej przepustowości i dużo mniejszych nakładach finansowych.  
(1:22:24) Radny Mariusz Kuźmicz pamięta rozmowy na temat podłączania ścieków z terenu 
gminy Skąpe do oczyszczalni w Ciborzu i była koncepcja budowy oczyszczalni ścieków dla 
mieszkańców gminy z pominięciem Ciborza. Pamięta, że w tamtym czasie jakaś instytucja nie 
wyraziła zgody na to, aby na terenie gminy funkcjonowały dwie oczyszczalnie ścieków. Czy te 
przepisy dalej funkcjonuję, czy coś się zmieniło?  
(1:24:00) Kierownik ZWiK odpowiedział, że wydaje mu się, że nie w tej chwili przeciwwskazań. 
Na pewno my jako gminy musimy zabezpieczyć potrzeby oczyszczania w sposób ciągły, 
nieprzerwany. Pytanie czy w tej chwili możemy je zabezpieczyć na wiele lat. Wydaje się, że 
nie ma przeciwwskazań. Jeżeli zapisalibyśmy budowę nowej oczyszczalni ścieków w KPOŚK 
z pominięciem miejscowości Cibórz, to musiałoby to być celem rozważań, bo  też jest wpisana 
w aglomerację. W KPOŚK są też wymogi związane z aglomeracją, z zapewnieniem potrzeby 
oczyszczania ścieków przede wszystkim z aglomeracji. Ten temat jest do zbadania. Uważa, 
że uwaga radnego nie stoi w kolizji z przyjęciem koncepcji przedstawionej w tej kalkulacji. 
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Jeżeli nadarzyłaby się potrzeba, to daje nam to możliwość. Jeżeli przyjęlibyśmy koncepcję, że 
od razu weszlibyśmy w mniejszą oczyszczalnię ścieków, niezapewniającą potrzeb dla całej 
aglomeracji, a potrzeba taka by się pojawiła, to dyskwalifikowałoby to nas o wnioskowanie na 
uzyskanie dofinansowania na dużą koncepcję. Dlatego lepiej teraz przyjąć koncepcję większą, 
bo daje nam ona możliwość, aby ewentualnie w perspektywie czasu ją dostosowywać. Czy 
byłaby możliwa budowa oczyszczalni, która obejmowałaby część aglomeracji? Wydaje się, że 
tak, bo potrzeby aglomeracji mogą być zapewniane przez wiele oczyszczalni ścieków, także 
przez oczyszczalnie przydomowe. Takie konstrukcje aglomeracji są powszechne w Polsce.  
(1:26:30) Radny Andrzej Kałużny rozumie, że Urząd Marszałkowski nie jest zainteresowany 
modernizacją oczyszczalni ścieków. Czy taka deklaracja, informacja z ich strony padła? Jeżeli 
oni nie mają zamiaru nic robić, to budowa oczyszczalni ścieków musi dojść do skutku, bo 
załóżmy za miesiąc czy pół roku Cibórz przestanie działać i my się zalejemy. 
(1:27:06) Kierownik ZWiK podkreślił, że gmina ma obowiązek ustawowy do opracowania 
koncepcji oczyszczania ścieków. Z tego co wie szpital czy też Urząd Marszałkowski nie jest 
zainteresowany w tej chwili żadną modernizacją. My próbowaliśmy uzyskać jakiekolwiek 
zapewnienie, że oczyszczalnia, która w tej chwili świadczy nam usługi, będzie nam oczyszczać 
ścieki w najbliższej perspektywie 5-10 lat, ale też żeby z umowy wynikało, że oni przejmują 
odpowiedzialność za to. Czyli jeżeli coś by się stało, to oni są odpowiedzialni do ponoszenia 
nakładów finansowych na naprawę wszelkich awarii oczyszczalni. Ciężko sobie wyobrazić 
gdybyśmy mieli otrzymać informację, że szpital nie jest w stanie odebrać od nas ścieków. 
Musielibyśmy wywozić ścieki z całej gminy beczkowozami do innej oczyszczalni ścieków, 
a koszt są ciężkie do wyobrażenia sobie. Takiego zapewnienia funkcjonowania, w formie 
jakiegoś dokumentu, nie dostaliśmy w tej chwili. Wiemy na pewno, że modernizować nie chcą, 
ale nie chcą też zapewnić bezawaryjnego funkcjonowania tego systemu na kolejne lata.  
(1:28:45) Radny Mariusz Kuźmicz podkreślił, że szpital twierdzi, że oczyszczalnia jest 
w dobrym stanie, ale nie wiemy dlaczego nie chcą tego zapewnić w dokumencie.  
(1:29:05) Kierownik ZWiK podkreślił, że obowiązek ciąży na nas i to my musimy zapewnić 
usługę. Mamy taki obowiązek. Teraz pytanie w jakiej formie. Jeśli nie mamy deklaracji od 
podmiotu, który świadczy nam usługę, to nie pozostaje nam nic innego jak zaplanowanie 
własnych działań.  
(1:29:44) Wójt Gminy Zbigniew Woch nieco obawiał się tej dyskusji i chyba słusznie, z tego 
względu, że ustawia ona temat gospodarko wodno-ściekowej nieco w sytuacji „my dobrzy a oni 
źli”, a nie w tym rzecz. Zapisał sobie, że Pan Przewodniczy mówił o jakimś wniosku 
o oczyszczalni i został on odrzucony. Nie przypomina sobie wniosku o budowie oczyszczalni 
gminnej w latach wcześniejszych. Zakłada, że takiego wniosku nie było, w związku z tym 
ciężko wyprowadzić z tego, że była odmowa  na cokolwiek. Dwa zdania tytułem opisania 
sytuacji związanej z gospodarką wodno-ściekową w gminie Skąpe, a szczególnie ściekową od 
2002 r. Poza miejscowością Cibórz i szpitalem w Ciborzu, które były skanalizowane przed 
2002 r., wszystkie miejscowości w gminie Skąpe były pozbawione tego dobrodziejstwa. 
W 2002 r. jeszcze przed objęciem przez niego funkcji Wójta Gminy zostało zlecone wykonanie 
dokumentacji na skanalizowanie miejscowości Łąkie, Ołobok, Niesulice i Kalinowo 
z przesyłem ścieków do miejscowości Borów, w której też nie było kanalizacji, a została ona 
zbudowana w 2007 r. czy też w 2008 r. W związku z tym przez kilka lat poszukiwaliśmy 
rozwiązania. Oczywiście chcąc pozyskać fundusze unijne nie można aplikować na zadania, 
które nie gwarantują użytkowania ich po wykonaniu. Czyli póki nie została wybudowana 
kanalizacja w Borowie, do której można by było się wpiąć, nie można było składać żadnych 
wniosków. Jeśli chodzi o proces kanalizowania – staliśmy. Zaczęły się wcześniej pojawiać 
koncepcje zagospodarowania ścieków z miejscowości naszej gminy w oparciu o własną 
oczyszczalnię ścieków. To nie zostało opisane, czy skonsumowane w jakimś dokumencie 
planistycznym czy też koncepcyjnym, chociażby co do lokalizacji oczyszczalni, wielkości 
oczyszczalni. Rozwiązanie podpowiedziało życie, a tym życiem była oczyszczalnia w Ciborzu 
należąca do szpitala. Były też zobowiązania szpitala podatkowe, które zważywszy na kondycję 
finansową szpitala, były nieregulowane. Doszło do rozmów pomiędzy Wójtem i Dyrekcją 
szpitala i uznali takie rozwiązanie za optymalne. Gmina mogła rozpocząć proces 
kanalizowania gminy mając zapewnienie, że oczyszczalnia w Ciborzu te ścieki przyjmie, a 
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jednocześnie szpital miał stabilizację finansową, że mógł płacić zobowiązania wynikające z 
kwestii podatkowych. I te zobowiązania były i do dnia dzisiejszego są wzajemnie 
kompensowane. Początkowo one się równoważyły, dzisiaj musimy nieco dopłacić do tych 
rozliczeń finansowych. Tytułem sprostowania chciał powiedzieć jedną rzecz. Nie ma wiedzy 
na temat tego czy w oczyszczalni w Ciborzu były remonty w poprzednich latach i nie ma wiedzy 
o planach jakie ewentualnie szpital ma co do oczyszczalni ścieków. Jedyna jego wiedza na 
temat oczyszczalni ścieków jest taka, że funkcjonuje ona należycie i nie ma dzisiaj do jej stanu 
technicznego żadnych zastrzeżeń. Nie ma też żadnych uwag od podmiotów kontrolujących 
pracę oczyszczalni ścieków, czyli WIOŚ co do jakości zrzucanych wód do Kanału Ołobok.  
(1:34:45)Przechodząc do meritum sprawy. Obowiązująca obecnie V aktualizacja KPOŚK 
zawierała w sobie inwestycję pt.” Modernizacja oczyszczalni ścieków w Ciborzu”. Brała się ona 
z jednego powodu. My od kilku lat dyskutujemy z szefostwem szpitala w Ciborzu na temat 
oczyszczalni ścieków. Jednoznacznie dementuje, że ani on ani nikt z samorządu, w tych 
czasach kiedy pełni funkcję Wójta, nie dybał i nie miał planów przejmowania oczyszczalni 
ścieków ze szpitala w Ciborzu. W związku z tym, że oczyszczalnia ma swoje lata i to jest jego 
jedyna obawa i powinna też być jedyną obawą państwa, czyli te 30-kilka lat,  naszej wiedzy na 
temat żywotności oczyszczalni ścieków, to mówiąc oględnie ona nie powinna już 
funkcjonować. To że ona funkcjonuje jest wynikiem tego, że się o nią dba, że jest właściwie 
wykorzystywana, zgodnie z przepisami. A może nawet jeszcze bardziej „chucha się” na nią 
i ona funkcjonuje. Ale tak jak kres przychodzi na nas ludzi, to przychodzi też na wszystkie 
urządzenia, maszyny, tego typu rzeczy. W związku z tym ona też kiedyś będzie miała swój 
kres i trzeba ją będzie przebudować. Jaka jest sytuacja jeśli chodzi o przebudowę takiej 
oczyszczalni ścieków. Przepisy związane z funduszami unijnymi dają możliwość do 
korzystania z nich dla podmiotów, które mają te działania w zdaniach własnych. Czyli gmina 
może dostać dofinansowanie na oczyszczalnię ścieków, czy wybudowanie nowej oczyszczalni 
ścieków, szpital takiego dofinansowania nie otrzyma. Szpital może otrzymać pieniądze na 
tomograf komputerowy, rezonans magnetyczny, na przebudowę oddziałów itd., gmina na tego 
typu działania oczywiście dofinansowania nie otrzyma.  
(1:37:50) Kilka lat temu zaproponował dyrekcji szpitala i Marszałek Województwa Lubuskiego 
przedyskutowanie możliwości pozyskania funduszy unijnych na wybudowanie, przebudowanie 
oczyszczalni ścieków, tak żebyśmy mieli poczucie bezpieczeństwa nie na najbliższe 5-10 lat, 
tylko na lat 20 czy 25. Byłoby to możliwe tylko w oparciu o założenie spółki samorządowej 
pomiędzy Województwem Lubuskim a Gminą Skąpe. Doszło do dwóch spotkań i te spotkania 
zakończyły się tym, że ani szpital ani Pani Marszałek nie przyjęła tej propozycji. Uznano ją za 
nieoptymalną zarówno dla samorządu województwa lubuskiego i samorządu szpitala i on to 
szanuje. Każdy ma prawo podejmować i przede wszystkim powinien podejmować decyzje 
w oparciu o swój interes, o zabezpieczenie interesu podmiotu na którego czele stoi i to jest 
naturalne. W żaden sposób nie ustawiał i nie ustawia tego tematu, że to jest coś nie 
w porządku, że to powinno podlegać negatywnej ocenie. A wręcz przeciwnie. Ostatnio spotkał 
się z Panią Dyrektor i przedstawicielami szefostwa szpitala w kontekście tego KPOŚK, który 
dzisiaj przyjmujemy. Powiedział, że w tej chwili zmieniamy zapisy VI aktualizacji i odstępujemy 
od planów związanych z modernizacją oczyszczalni ścieków należącej do szpitala zważywszy 
na to, że nie dostaliśmy żadnego sygnału, że jest tu jakikolwiek pole do dyskusji. Od tych 
naszych spotkań minęły 3 lata, więc być może mogło się coś zmienić.  
(1:40:22) Wójt ma dużo marzeń w życiu, ale na pewno nie jest nim potrzeba wybudowania 
gminnej oczyszczalni ścieków. W związku z tym, na ostatnim spotkaniu zaproponował, a 
przyjmuje do wiadomości stanowisko szpitala, że są oni pewni co do stanu technicznego, co 
do trwałości tej usługi, jednak prosi też o zrozumienie przedstawicieli szpitala, że akcja pt. 
„gminna oczyszczalnia ścieków nie jest wymierzona przeciwko naszym przyjaciołom ze 
szpitala. Ona tylko i wyłącznie podyktowana jest bezpieczeństwem mieszkańców naszej 
gminy, jeśli chodzi o kwestie związane z zabezpieczeniem w oczyszczanie ścieków. Prosił, 
żeby jednak jeszcze spróbować podyskutować z Zarządem Województwa, bo kwestia 
nawiązania umowy o szerszych zapisach niż są dzisiaj, bo my mamy umowę ze szpitalem na 
zrzut ścieków, ale umowy która dawałaby nam gwarancję zabezpieczenia ciągłości tych usług 
na kilka lat (mówił o 10 latach). Gdybyśmy taką umowę podpisali i samorząd województwa, by 
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takie zobowiązania na siebie przyjął jako właściciel szpitala, bo domniema, że takie 
zobowiązania to on powinien przyjąć, to kwestia oczyszczalni ścieków „odlatuje jak dym z 
komina o świcie”. W związku z tym niekoniecznie byłaby nam potrzebna. Zobaczymy co się z 
tego wykluje. Nie przesądza sprawy, bo do sprawy podchodzi w taki sposób, że nie szuka się 
w tej sytuacji winnych, bo tutaj nie ma winnych. To co nas łączy świadczy o tym, że jesteśmy 
partnerami szanującymi siebie i umiemy działać ku zadowoleniu swoich własnych biznesów. 
Dyrekcja szpitala ku zadowoleniu pacjentów szpitala, my ku zadowoleniu mieszkańców. Mamy 
do załatwienia problem, który jak Pan Legieć słusznie formułował, że odpowiedzialność, 
wynikająca z przepisów, że zapewnienie ciągłości spoczywa jednoznacznie na gminie. 
W związku z tym ta sytuacja dzisiaj, nosi w sobie pewne ryzyko kłopotów, jakie mogłyby się 
pojawić. A hasło „mogłyby się pojawić” już nakłada na nas obowiązek. Myśląc o tych, którzy 
przyjdą po nas, nie o perspektywie 2-3 lat, ale tych 8 lat, nakłada na nas obowiązek 
podejmowania tych decyzji, a na pewno dyskutowania i przygotowywania się do tego, aby je 
konsumować z kilku powodów. Kolejnym powodem istotnym do tego, że alokacja 2021-2027, 
kłopotliwa dzisiaj w innym wymiarze, bo stoimy w przede dniu sytuacji, że ewentualnie w ogóle 
możemy zostać wykluczeni z tego, że będziemy beneficjentami tych pieniędzy, a ma nadzieję, 
że tak się nie stanie, ale jest przekonany, że to będzie ostatnia alokacja, z której będzie można 
pozyskać dofinansowanie na tego typu przedsięwzięcia jak budowa oczyszczalni ścieków. 
W związku z tym czy ktoś, kto jest odpowiedzialny, a zakłada, że jesteśmy, powinien udać, że 
nie ma problemu i że jakoś to będzie, czy powinien podejmować działania? Te dzisiejsze 
działania otworzą nam furtkę do korzystania z funduszy unijnych być może za 2-3 lata ale jak 
ich nie podejmiemy dzisiaj, to zamkniemy sobie furtkę na następne 4 lata, bo aktualizacja 
KPOŚK jest co 4 lata. Ten KPOŚK obowiązujący dzisiaj był zatwierdzany 4 lata temu i ten jaki 
zostanie uchwalony wiosną 2021 r., bo dzisiaj jesteśmy na etapie konsultacji, później do 2024 
r. nie będzie możliwości pojawienia się w tej aktualizacji, a tylko ona plus ten dokument, jaki 
referował Pan Krzysztof czyli Wieloletni Plan Rozwoju, są dokumentami strategicznymi do 
tego, żeby aplikować o fundusze unijne. To nad czym dzisiaj dyskutujemy, wynika z poczucia 
odpowiedzialności za to, jak będzie w gminie za 5, 10 czy za 15 lat. Wydaje mu się, że skrajną 
nieodpowiedzialnością byłoby udawanie, że jest wszystko ok, bo dzisiaj jest ok jeśli chodzi 
o ścieki. Dzisiaj ścieki są oczyszczane w oczyszczalni ścieków w Ciborzu, stawki są jasne, 
transparentne i gdybyśmy mieli zapewnienie, że przez następne 10 lat nie musimy się tym 
przejmować, troszczyć i to nie jest nasz problem, to powiedziałby, że nic lepszego nie może 
nas spotkać. Niestety sytuacja wygląda inaczej. Dzisiaj jest dobrze, ale co będzie za 2 lata, 
czy za 3 czy za 5 lat nikt nas nie zapewni. Odpowiedzialność o zabezpieczenie i poczucie 
bezpieczeństwa w tej przestrzeni czyli w oczyszczaniu ścieków, spoczywa na nas. Jak 
słusznie powiedział Pan Krzysztof zapewnienie rozwiązań systemowych to nie jest zadanie na 
miesiąc, czy na rok, tylko co najmniej na dwa lata, przy założeniu, że wszystkie ogniwa ładnie 
się zejdą. Czyli my mamy plany inwestycyjne i w tym czasie jest możliwość pozyskania 
funduszy inwestycyjnych. Ale jak to w życiu bywa jak się czegoś bardzo potrzebuje to się 
okazuje, że sklep jest zamknięty i trzeba czekać jeszcze 12 godzin. W związku z tym poda 
przykład np. skanalizowania miejscowości Niekarzyn, która miała być ostatnią miejscowością 
do skanalizowania i to był rok 2014 bądź 2015. Życie pokazało, że w przypadku Niekarzyna 
mamy 5-letnią obsuwę i ona jest wynikiem nie naszego niechętnego stosunku do 
przyspieszenia skanalizowania, tylko możliwości pozyskania funduszy unijnych. Czyli w ten 
kalendarz musimy wpisać swoje inwestycje. W związku z tym dzisiaj pozostawiłby 
radnych  w takim przekonaniu czy twierdzeniu.  
(1:48:20) Te dokumenty musimy dzisiaj przyjąć. One dają nam możliwość aplikowania 
w kolejnych latach. Pan Krzysztof dość zgrabnie wytłumaczył kwestię poruszoną przez Pana 
Przewodniczącego, czyli co by było gdyby szpital i osiedle Cibórz, bo jak tłumaczył ostatnio 
radnej Urszuli Bronisz nie widzi możliwości przyjęcia ścieków od mieszkańców Ciborza bez 
przyjmowania ścieków ze Szpitala, zakładając hipotetycznie, że gmina będzie budowała 
oczyszczalnię. Nasze zapisy dzisiaj mówią o inwestycji dla całej aglomeracji, 
z uwzględnieniem wszystkich osób w tej aglomeracji czyli pacjentów szpitala i mieszkańców 
Ciborza. Gdyby doszło do takiej sytuacji, że mielibyśmy możliwość pozyskania 
dofinansowania, a szpital w Ciborzu wespół z mieszkańcami Ciborza prosiłby o ich 
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zabezpieczenie, nie podjąłby woli skorzystania ze wspólnego przedsięwzięcia, to wtedy trzeba 
byłoby nasze plany zapisane w KPOŚK zweryfikować i wybudować oczyszczalnię, która by 
zaspokoiła potrzeby ściekowe dla naszej aglomeracji bez szpitala w Ciborzu i bez osiedla 
Cibórz. I to jest sytuacja jednoznaczna. Wtedy wszystkie dane i wartości zawarte 
w dokumentach byłyby zupełnie inne, mniejsze. Zapis w KPOŚK dla oczyszczalni 
o parametrach 2 bloki po 500 kubików daje z całą pewnością możliwość w latach przyszłych, 
w przypadku  podjęcia inwestycji dla aglomeracji bez szpitala z mieszkańcami, daje spokojnie 
możliwość wpisania się z inwestycją np. 2 bloki po 300 kubików dla pozostałych mieszkających 
w aglomeracji. Gdybyśmy dzisiaj zapisali 2 bloki po 300 kubików, a chcieli później wybudować 
oczyszczalnię 2 bloki po 500 kubików, o kilka milionów droższą obawia się, że byłoby to 
niemożliwe. Nie chciałby, żeby dzisiejsza sytuacja została odczytana jako problemowa 
pomiędzy gminą a szpitalem, bo tak nie jest. Szpital gdyby miał możliwości podjęcia decyzji, 
że przejmuje na siebie odpowiedzialność, będąc pewnym o jakości, o trwałości wykonywania 
tej usługi, to jest przekonany, że taką decyzję by podjęli. Ale ta decyzja na pewno jest poza 
szpitalem. Może ją podjąć tylko właściciel szpitala czyli Samorząd Województwa Lubuskiego.  
(1:52:02) W związku z tym dokumenty przyjmiemy. Dyskusje będą trwały jeszcze przez kilka 
miesięcy. Zobaczymy co się z tego wykluje. Jedno jest pewne: jakiej decyzji nie podejmiemy, 
to nikt nie namówi go do tego, żeby w dyrekcji szpitala widział swoich przeciwników. Jest 
przekonany, że bez względu na to jaką decyzję podejmie szpital, to i tak zostaniemy 
przyjaciółmi. Każdy będzie podejmował decyzje w oparciu o przekonanie, że jest najlepsza dla 
podmiotu, którym zarządzamy, bo do tego przede wszystkim jesteśmy zobligowani. 
Wszystkim, którzy uczestniczą w tej dyskusji życzyłby w taki sposób do tego podchodzić. 
Sprawy oczyszczalni ścieków nas łączą i łączyć będą, bez względu na to co kto sobie myśli i 
mówi. Namawia radnych do przyjęcia tych dokumentów. Namawia też, aby byli posłańcami 
takich opinii i takiego przekonania, że jesteśmy zadowoleni z usługi jaką mamy w szpitalu od 
wielu lat. Może chcielibyśmy, żeby była ona tańsza, ale biznes to biznes. Jedna rzecz zgrzyta, 
nie w relacji między nami, tylko że ciąży na nas odpowiedzialność za dbanie o bezpieczeństwo 
mieszkańców. Musimy o tym myśleć dzisiaj i te trzy uchwały jakie przyjmujemy opisują 
sytuację i dają możliwość wyprowadzenia z tych dokumentów strategicznych decyzji na 
przyszłość. A jakie one będą, to więcej będziemy wiedzieli za kilka miesięcy. Życzyłby sobie, 
radnym, dyrekcji szpitala, Urzędowi Marszałkowskiemu żeby to były decyzje rzeczowe, 
konstruktywne. Jakby udało się znaleźć kompromis, to byłoby fantastycznie. Ale jeśli się to nie 
uda, to chciałby żebyśmy szanowali swoje decyzje i uznawali, że one nie są wymierzone w ten 
drugi podmiot. 
(1:55:42) Radny Mariusz Kuźmicz stwierdził, że zapytał może trochę zbyt enigmatycznie. Jak 
przeglądał dokumenty odnośnie uchwały, to myślał, że cena ścieków będzie ewentualnie 
z całą aglomeracją  i częścią aglomeracji. Na dzień dzisiejszy nie ma możliwości tego wyliczyć. 
Pytał jakby w tym kontekście. Odnośnie wniosku nie mówi, że to było na papierze przyjęte. 
Wie, że gmina była zainteresowana budową oczyszczalni ścieków. Były kontakty 
z urzędnikami wyższymi i prawdopodobnie powiedzieli, że wniosek by nie przeszedł i dlatego 
nie przeszedł. Przyszedł czas, że ten wniosek można złożyć. Nie jest przeciwnikiem budowy 
oczyszczalni ścieków w gminie, bo jest to ważna rzecz dla mieszkańców, tylko chciałby 
wiedzieć te dwie ceny. Czy cena byłaby wyższa, może niewiele wyższa. O to się pytał.  
(1:57:05) Wójt Zbigniew Woch zabierając głos poinformował, że ustalając stawkę za ścieki 
i wodę gmina korzystała przez wiele lat z usług podmiotu zewnętrznego. Jest to czynność 
skomplikowana na wielu płaszczyznach, szczególnie na płaszczyźnie ekonomicznej. Nie ma 
znaczenia, czy tę czynność zleci się trzem podmiotom czy jednemu – ta stawka będzie 
identyczna, bo ma oparcie w rozporządzeniu, które opisuje jak ma być prowadzona 
gospodarka wodno-ściekowa. Jesteśmy zobowiązani do prowadzenia księgowości w taki 
sposób, że nie tylko koszty związane z zakupem wody, z energią elektryczną, ale także koszty 
osobowe pracowników są każdego dnia dzielone, w zależności  ile czasu poświęcają wodzie 
ile ściekom, tak żeby po zamknięciu okresu, który jest podstawą do wyprowadzenia stawki, a 
przeważnie jest to okres od 1 września do 31 sierpnia kolejnego roku, te dane były. Tu się nie 
da specjalnie nic wymyślić. Wszystko to można skontrolować. Jest to działalność związana ze 
skorzystaniem z prawa odpisów VAT. To nie ma pola do manipulacji w dobrym lub złym tego 
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słowa znaczeniu. Ale w kalkulacjach przygotowanych na dzisiaj przez Pana Krzysztofa, pole 
do manipulacji już jest – w dobrym tego słowa znaczeniu. Pan Krzysztof kalkulował stawkę za 
ścieki w oparciu o czyszczalnię wartą 16 mln zł, dedykowaną dla wszystkich w aglomeracji i 
wyprowadził kwotę bazową – wkład własny na poziomie 4,5 mln zł i rozłożył spłatę kredytu na 
10 lat. Gdyby napisał na lat 20, to by było jeszcze taniej, gdyby napisał na 5 lat to by było 
drożej itd. Gdybyśmy dzisiaj chcieli wyliczyć stawkę bez ścieków ze szpitala i Ciborza, to 
musielibyśmy przygotować analizę dla oczyszczalni np. 2 x 300m3. Nie wie ile taka 
oczyszczalnia by kosztowała, ale śmie przypuszczać, że stawka byłaby zbliżona, bo cena 
wyjściowa byłaby niższa, niższa byłaby ilość ścieków zrzucanych, co by było mniej korzystne. 
Ale jak w przypadku ustalania stawki za wodę i ścieki nie ma pola, żeby stawkę kształtować 
mniej lub bardzie korzystnie, tak w tym przypadku można by było. Duże miasta jak budują 
oczyszczalnie za kilkaset milionów, to kredytują się na 30 lat. Jak byłaby wola przygotowania 
analizy kosztowej w dłuższej perspektywie czasowej, byłaby ona jeszcze niższa. Tylko po co 
pompować sprawę dzisiaj, skoro można ją ustawić w stosunkowo dowolny sposób, mniej lub 
bardziej zachęcający i wytwarzać złudne przekonanie, że ścieki albo byłyby droższe albo 
tańsze.  
(2:02:41) Radna Urszula Bronisz  stwierdziła, że Pan Wójt rozwiał wiele jej wątpliwości. Jest 
na pewno za uregulowaniem gospodarki wodno-ściekowej w naszej gminie, a przede 
wszystkim za zapewnieniem bezpieczeństwa naszym mieszkańcom. Miała wiele wątpliwości, 
bo Pan Krzysztof przedstawiając cała analizę powiedział jakie możemy ponieść ryzyko nie 
budując nowej oczyszczalni. Miała także pytania i wątpliwości co do samych mieszkańców 
Ciborza, bo jednak zawsze będą oni łączeni ze szpitalem w Ciborzu, póki on będzie istniał. Od 
szpitala mamy i wodę i ścieki, Jeśli chodzi o koszty za ścieki to wiele czynników jest ruchomych 
i one na pewno wielokrotnie, aż do zrealizowania zadania się zmienią. Wpływ na cenę może 
mieć także przyłączenie szpitala i Ciborza do oczyszczalni. Miała bardzo wiele wątpliwości, 
ale Pan Wójt swoją przemową, swoim wyjaśnieniem rozwiał je i ma nadzieję, że mieszkańcy 
Ciborza będą się mogli czuć bezpiecznie i wzięci pod uwagę, z korzystniejszą stroną dla nas. 
Dziękuje bardzo.  
(2:04:25) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zapytał czy są jeszcze jakieś głosy. Sam 
stwierdził, że temat ścieków i oczyszczalni przewija się u nas od wielu lat, przy każdej 
aktualizacji stawek. Jest radnym 14 lat. Na początku słuchał przedstawicieli mieszkańców w 
radzie gminy i co roku mówiło się o oczyszczalni ścieków, która jest i ciągle działa i codziennie 
modlimy się, aby działała. Sytuacja jest taka, że miała już paść a nie padła i oby jak najdłużej 
działa. Jednak nowe inwestycje w gminie są potrzebne  i chciałby, aby mieszkańcy wiedzieli 
jakie będą tego konsekwencje, bo to będzie duża inwestycja i bardzo dużo będzie kosztowała.  
(2:05:52) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały w sprawie wyrażenia opinii o wysokości ceny za usługę odprowadzania ścieków po 
zakończeniu realizacji zadania inwestycyjnego pn. „Budowa gminnej oczyszczalni ścieków”. 
W wyniku głosowania (w systemie i imiennego)  uchwała Nr XXV/211/2020 została przyjęta 
i stanowi załącznik do niniejszego protokołu (radny Tomasz Roskowiński z powodu problemów 
technicznych nie oddał głosu). 
 

Ad pkt 2 d) – podjęcie uchwały w sprawie wyznaczenia obszaru i granic 
aglomeracji Skąpe (nagranie 1:09.23). 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz poprosił o opinie Przewodniczących komisji stałych 
Rady Gminy Skąpe. 
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodnicząca Komisji ds. Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Ewa Kasprzak 
stwierdziła, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodniczący Komisji ds. Porządku Publicznego, Spraw Komunalnych, Mieszkaniowych 
i Ochrony Środowiska Karol Dauksza stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
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(2:09.14) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały. W wyniku głosowania (w systemie i imiennego)  uchwała Nr XXV/212/2020 została 
przyjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
 

Ad pkt 2 e) – podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnej Strategii 
Rozwiązywania Problemów Społecznych na lata 2021 – 2030 (nagranie 2:11.48). 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz poinformował, że projekt był szeroko omawiany na 
posiedzeniu komisji.  Poprosił o opinie Przewodniczących komisji stałych Rady Gminy Skąpe. 
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodnicząca Komisji ds. Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Ewa Kasprzak 
stwierdziła, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodniczący Komisji ds. Porządku Publicznego, Spraw Komunalnych, Mieszkaniowych 
i Ochrony Środowiska Karol Dauksza stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
(2:12.21) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały. W wyniku głosowania (w systemie i imiennego)  uchwała Nr XXV/213/2020 została 
przyjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu (radny Andrzej Stańczak 
z powodów technicznych nie oddał głosu w systemie).  
 

Ad pkt 2 f) – podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia zasad wynajmowania lokali 
wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu gminy (nagranie 2:15.07). 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz poinformował, że projekt był omawiany na 
posiedzeniu komisji.  Poprosił o opinie Przewodniczących komisji stałych Rady Gminy Skąpe. 
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodnicząca Komisji ds. Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Ewa Kasprzak 
stwierdziła, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodniczący Komisji ds. Porządku Publicznego, Spraw Komunalnych, Mieszkaniowych 
i Ochrony Środowiska Karol Dauksza stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
(2:15.37) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały. W wyniku głosowania (w systemie i imiennego)  uchwała Nr XXV/214/2020 została 
przyjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu  (radny Andrzej Stańczak 
z powodów technicznych nie oddał głosu w systemie).  
 

Ad pkt 2 g) – podjęcie uchwały w sprawie nieodpłatnego nabycia w trybie 
komunalizacji nieruchomości na rzecz Gminy Skąpe od Skarbu Państwa 
(nagranie 2:18.00). 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz poinformował, że projekt był omawiany na 
posiedzeniu komisji.  Poprosił o opinie Przewodniczących komisji stałych Rady Gminy Skąpe. 
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodnicząca Komisji ds. Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Ewa Kasprzak 
stwierdziła, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodniczący Komisji ds. Porządku Publicznego, Spraw Komunalnych, Mieszkaniowych 
i Ochrony Środowiska Karol Dauksza stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
(2:18.32) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały. W wyniku głosowania (w systemie i imiennego)  uchwała Nr XXV/215/2020 została 
przyjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu  (radny Andrzej Stańczak 
z powodów technicznych nie oddał głosu w systemie).  
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Ad pkt 2 h) – podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na obciążenie  
gminnej nieruchomości oznaczonej działką nr  213/8 obręb Ołobok, prawem 
służebności gruntowej (nagranie 2:20.50). 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz poinformował, że projekt był omawiany na 
posiedzeniu komisji.  Poprosił o opinie Przewodniczących komisji stałych Rady Gminy Skąpe. 
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodnicząca Komisji ds. Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Ewa Kasprzak 
stwierdziła, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodniczący Komisji ds. Porządku Publicznego, Spraw Komunalnych, Mieszkaniowych 
i Ochrony Środowiska Karol Dauksza stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
(2:21.35) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały. W wyniku głosowania (w systemie i imiennego)  uchwała Nr XXV/216/2020 została 
przyjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu  (radny Andrzej Stańczak 
z powodów technicznych nie oddał głosu w systemie).  
 

Ad pkt 2 i) – podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia do realizacji zadania pn. 
„Przebudowa chodników w ciągu dróg powiatowych nr 1228F oraz 1223F” 
(nagranie 2:23.37). 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz poinformował, że projekt był omawiany na 
posiedzeniu komisji.  Poprosił o opinie Przewodniczących komisji stałych Rady Gminy Skąpe. 
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodnicząca Komisji ds. Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Ewa Kasprzak 
stwierdziła, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodniczący Komisji ds. Porządku Publicznego, Spraw Komunalnych, Mieszkaniowych 
i Ochrony Środowiska Karol Dauksza stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
(2:24.05) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały. W wyniku głosowania (w systemie i imiennego)  uchwała Nr XXV/217/2020 została 
przyjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu  (radny Andrzej Stańczak 
z powodów technicznych nie oddał głosu w systemie).  
 

Ad pkt 2 j) – podjęcie uchwały o zmianie uchwały w sprawie nadania nazw ulic 
(nagranie 2:25.41). 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz poinformował, że projekt był omawiany na 
posiedzeniu komisji.  Poprosił o opinie Przewodniczących komisji stałych Rady Gminy Skąpe. 
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodnicząca Komisji ds. Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Ewa Kasprzak 
stwierdziła, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodniczący Komisji ds. Porządku Publicznego, Spraw Komunalnych, Mieszkaniowych 
i Ochrony Środowiska Karol Dauksza stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
(2:26.08) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały. W wyniku głosowania (w systemie i imiennego)  uchwała Nr XXV/218/2020 została 
przyjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu  (radny Andrzej Stańczak 
z powodów technicznych nie oddał głosu w systemie).  
 

Ad pkt 2 k) – podjęcie uchwały w sprawie nadania nazwy ulicy (nagranie 2:27.42). 
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Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz poinformował, że projekt był omawiany na 
posiedzeniu komisji.  Poprosił o opinie Przewodniczących komisji stałych Rady Gminy Skąpe. 
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodnicząca Komisji ds. Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Ewa Kasprzak 
stwierdziła, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodniczący Komisji ds. Porządku Publicznego, Spraw Komunalnych, Mieszkaniowych 
i Ochrony Środowiska Karol Dauksza stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
(2:28.12) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały. W wyniku głosowania (w systemie i imiennego)  uchwała Nr XXV/219/2020 została 
przyjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu  (radny Andrzej Stańczak 
z powodów technicznych nie oddał głosu w systemie).  
 

Ad pkt 2 l) – podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji o uznanie drzew za 
pomnik przyrody (nagranie 2:30.45). 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz poinformował, że projekt był omawiany na 
posiedzeniu komisji.   
(2:31.00) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały. Na prośbę  radnego Marka Kantka,  który błędnie oddał głos, Przewodniczący 
unieważnił głosowanie i zarządził je ponownie.  
Poprosił o opinie Przewodniczących komisji stałych Rady Gminy Skąpe. 
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodnicząca Komisji ds. Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Ewa Kasprzak 
stwierdziła, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodniczący Komisji ds. Porządku Publicznego, Spraw Komunalnych, Mieszkaniowych 
i Ochrony Środowiska Karol Dauksza stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
W wyniku głosowania (w systemie i imiennego)  uchwała Nr XXV/220/2020 została przyjęta 
jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu  (radny Andrzej Stańczak z powodów 
technicznych nie oddał głosu w systemie).  
 

Ad pkt 2 m) – podjęcie uchwały w sprawie Gminnego Programu Profilaktyki 
i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych na 2021 rok (nagranie 2:35.10). 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz poinformował, że projekt był omawiany na 
posiedzeniu komisji.  Poprosił o opinie Przewodniczących komisji stałych Rady Gminy Skąpe. 
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodnicząca Komisji ds. Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Ewa Kasprzak 
stwierdziła, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodniczący Komisji ds. Porządku Publicznego, Spraw Komunalnych, Mieszkaniowych 
i Ochrony Środowiska Karol Dauksza stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
(2:35.40) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały. W wyniku głosowania (w systemie i imiennego)  uchwała Nr XXV/221/2020 została 
przyjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu  (radny Andrzej Stańczak 
z powodów technicznych nie oddał głosu w systemie).  
 

Ad pkt 2 n) – podjęcie uchwały w sprawie Gminnego Programu Przeciwdziałania 
Narkomanii na 2021 rok (nagranie 2:37.10). 
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Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz poprosił o opinie Przewodniczących komisji stałych 
Rady Gminy Skąpe. 
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodnicząca Komisji ds. Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Ewa Kasprzak 
stwierdziła, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodniczący Komisji ds. Porządku Publicznego, Spraw Komunalnych, Mieszkaniowych 
i Ochrony Środowiska Karol Dauksza stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
(2:37.37) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały. W wyniku głosowania (w systemie i imiennego)  uchwała Nr XXV/222/2020 została 
przyjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu  (radny Andrzej Stańczak 
z powodów technicznych nie oddał głosu w systemie).  
 

Ad pkt 2 o) – podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej dla 
Powiatu Świebodzińskiego (nagranie 2:38.52). 
 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz poprosił o opinie Przewodniczących komisji stałych 
Rady Gminy Skąpe. 
Przewodniczący Komisji ds. Budżetu, Finansów, Rolnictwa i Działalności Gospodarczej 
Andrzej Kałużny stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodnicząca Komisji ds. Oświaty, Kultury, Zdrowia i Opieki Społecznej Ewa Kasprzak 
stwierdziła, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
Przewodniczący Komisji ds. Porządku Publicznego, Spraw Komunalnych, Mieszkaniowych 
i Ochrony Środowiska Karol Dauksza stwierdził, że komisja wyraziła opinię pozytywną.  
(2:39.42) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały. W wyniku głosowania (w systemie i imiennego)  uchwała Nr XXV/223/2020 została 
przyjęta jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu  (radny Andrzej Stańczak 
z powodów technicznych nie oddał głosu w systemie).  
 
(nagranie 2:40:57) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził przerwę w obradach. 
(nagranie 2:45:35) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził koniec przerwy 
w obradach i sprawdził obecność radnych (wszyscy obecni). 
 

Ad pkt 3 - Interpelacje i zapytania radnych (nagranie 2:46:38). 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zapytał czy są jakieś interpelacje.  
Jako radny Osiedla Cibórz Mariusz Kuźmicz zgłosił interpelację o wniesienie do budżetu gminy 
w miarę możliwości finansowych dokończenie realizacji chodników w miejscowości Cibórz. 
Zostało niewiele: między budynkiem 77 a neurologią zostało może z 50 m, między 
przystankiem a starą pocztą został kawałek i między budynkiem przedszkola, to jest bodajże 
20 do budynku 26 – tam zostało może 20 m i kawałek jeszcze zostało między budynkiem 39 
a świetlicą osiedlową. Też jest kłopot, bardzo duży się zrobił problem z gminnymi pojemnikami, 
które są wystawione przy placu targowym. To są pojemniki przeznaczone na odpady z placu 
targowego. Tam jest pobierana opłata, są wystawione śmietniki. No i te śmietniki mieszkańcy 
wykorzystują do wrzucania różnych rzeczy. Ktoś kto sprząta rynek ciągle zgłasza, że pojemniki 
są zarzucane przez mieszkańców, bo one są niezamknięte. Jeśli dałoby radę mały box, tam 
są tylko dwa pojemniki, może nawet z tej opłaty targowej, bo tam sporo tych wpłat jest. Gdyby 
się udało tam box taki zrobić, to byłoby dobrze.  
(2:48:52) Radny Karol Dauksza zgłosił zapytanie czy jest możliwość, żeby zorganizować dla 
seniorów w naszej gminie zajęcia z fizykoterapii. Czy byłaby taka możliwość i ewentualnie 
jakąś lokalizację może sala w Skąpem, albo inne miejsce, żeby takie zajęcia zorganizować. 
Teraz szczególnie w czasie pandemii, gdzie wszyscy pozamykani w domach generalnie są, to 
czy dla seniorów można by coś takiego zdziałać. 
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(2:49:27) Radna Ewa Kasprzak zapytała w temacie nawadniania pół przez jeden z podmiotów. 
Pojawiło się znowu pismo, aby wypowiedzieli się rolnicy, aby wypowiedziały się władze gminy. 
Ten podmiot dostał pozwolenie na budowę tzw. deszczowni i rolnicy boją się, że będzie po 
prostu sucho. Skoro jesteśmy w obszarze, gdzie objęci jesteśmy ochroną z powodu suszy, 
ktoś dostaje takie pozwolenie. I poza tym jest takie pytanie: jak to się ma do sezonu letniego, 
kiedy nam nie wolno podlewać ogródków i używać tej wody, a taki podmiot podlewa sobie 
hektary. Radna nie ma nic przeciwko temu podmiotowi, ale to jest pytanie od rolników. Jak to 
się ma do sytuacji gdy np. ktoś ma swoje własne studnie? Czy to nie zaburzy gospodarki wód 
gruntowych?   
(2:50:35) Radna Grażyna Świątczak zapytała czy byłaby możliwość zamontowania 
zadaszenia dla rowerów przy sali sportowej w Ołoboku.  
(2:51:55) Wójt Zbigniew Woch odniósł się do zgłoszonych zapytań. 
1. Jeśli chodzi o zadaszenie, to jest to kwestia do rozstrzygnięcia czy to przedsięwzięcie 

dedykowane byłoby uczniom, czyli chodzi o zabezpieczenie potrzeb uczniów, to wtedy 
byłoby można rzeczywiście się nad tym zastanawiać w budżecie 2021. W związku z tym, 
że nie jest zwolennikiem w przypadku gdy mamy ładny budynek szkoły i równie piękny 
budynek sali gimnastycznej, do budowania jakiś prowizorycznych blach, przyczepianych 
gdzieś do ścian, tylko wybudowanie ładnego zadaszenia i pewnie nie byłoby to aż takie 
tanie, czyli czytaj nie 2-3 tysiące a pewnie troszkę więcej. A jeśli to by było dedykowane 
dla podmiotów korzystających z sali gimnastycznej np. mieszkańców wsi, to lokalizowałby 
wykonanie tej czynności jednak z funduszu sołeckiego. Także na ten moment tak to widzi. 
Temat świeży więc w związku z tym o tym mówi. Z całą pewnością skontaktuje się z Panią 
dyrektor Gławdel, czy jest to przedsięwzięcie dedykowane uczniom. Jeśli tak to się nad 
tym głębiej zastanowimy, jeśli dedykowane podmiotom niezwiązanym z placówką 
oświatową a związanym z funkcją pozaszkolną, to wtedy dobrze byłoby pomyśleć 
o funduszu sołeckim.  

2. (2:53:52) Jeśli chodzi o zapytanie czy wątpliwości Pani Ewy Kasprzak, to w głównej mierze 
te wątpliwości mógłby rozstrzygnąć podmiot główny, czyli ten który wydał zgodę na 
korzystanie z wody z kanału Ołobok w miejscowości Przetocznica – są to Wody Polskie. 
Dla tego przedsięwzięcia został sporządzony operat wodny, zatwierdzony przez Wody 
Polskie i to one w głównej mierze jako właściciel tych wód, odpowiadają za politykę wodną. 
Wójt nie wyobraża sobie, że można komuś wydać zgodę na korzystanie z wód, 
jednocześnie wytwarzając szkody innym. Myśli, że ten operat wodny jest tak sporządzony, 
że nie będzie można pobierać większej ilości wody aniżeli napływa. Przypomina, że ten 
ciek wypływa z jeziora Niesłysz i myśli, aczkolwiek jest to tylko jego przypuszczenie, że 
nie wyobraża sobie sytuacji, że mogłoby to uderzyć w interesy innych podmiotów np. tych 
którzy mają zlokalizowane studnie w pobliżu rzeki. Pani Ewa dopytywała dlaczego 
mieszkańcy nie mogą korzystać w sezonie letnim. My w przypadku suszy ograniczamy 
korzystanie z wodociągów, przynamniej w jakiś określonych godzinach, na cele związane 
z podlewaniem działek, korzystanie z naszej wody, ale przypomina nasza woda jest 
czerpana z wód głębinowych. Ta woda, o jakiej wspomina Pani Ewa to jest woda 
powierzchniowa z rzeki Ołobok. Nie umie tych wątpliwości rozwiać. Zakłada w dobrej 
wierze i nie podejrzewa Wód Polskich, że mogliby działać przeciwko swojemu własnemu 
interesowi, czyli doprowadzać do skutków ubocznych, wyrażając zgodę na korzystanie 
przez podmioty na cele związane z podlewaniem. Dlatego najlepiej byłoby gdyby ci 
pytający zwrócili się z wątpliwościami, z pytaniem do Wód Polskich, czyli do tego 
podmiotu, który wydał zgodę na czerpanie odpowiedniej ilości. W tym operacie jest 
określone ile można czerpać wody, niewykluczone że mogą być wskazane godziny, ale 
na pewno ilości w każdym dniu. Myśli sobie, że tylko ta instytucja jest nie tylko 
upoważniona, ale także odpowiedzialna za politykę wodną.  

3. (2:56:55) Jeśli chodzi o pytania Pana Przewodniczącego Kuźmicza niespecjalnie rozumie 
co to znaczy wpisać do budżetu. Mówimy o budżecie 2020 czy o budżecie 2021? 
(2:57:05) Radny Mariusz Kuźmicz odpowiedział, że mowa o budżecie 2021. 
Wójt Zbigniew Woch stwierdził, że myślał że na dzień dzisiejszy temat budżetu 2021 jest 
zamknięty po ostatniej komisji. Wydawało mu się, że dał dość jasno sygnał, że dopóki nie 
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będziemy mieli jednoznacznej sytuacji, a myśli sobie, że takowa będzie przychodzić 
z upływem kolejnych miesięcy 2021 r. , to co on ma dzisiaj wpisywać, jeśli się okaże, że 
np. kanalizacja w Niekarzynie dostaniemy 2 mln zł, dostaniemy na covidowskie jeszcze 1 
mln zł i odpiszemy sobie VAT i wyjdzie na to, że w zasadzie do wybudowania kanalizacji 
w Niekarzynie jeszcze nam dopłacą. A prawda niestety może się okazać taka, że na 
covidowskie nie dostaniemy, kanalizacja będzie kosztować więcej niż dzisiaj jest 
w kosztorysie inwestorskim i trzeba będzie znaleźć1 mln zł. O tym dowiemy się nie 
wcześniej niż w m-cu marcu. W związku z tym nie bardzo rozumie jak ma potraktować 
wniosek Przewodniczącego. Co miałby z nim zrobić. Będziemy mieli jeszcze jedno 
posiedzenie komisji przed sesją budżetową, więc przedłoży wniosek i radni będą się 
ewentualnie zastanawiać. Na dzień dzisiejszy może jedynie zaproponować, jeśli Pan 
Przewodniczący nie był na tyle uprzejmy, żeby się wsłuchać w jego apel, to postara się 
być może zrezygnować z jakiegoś przedsięwzięcia, albo obniżyć koszty funkcjonowania 
jakiejś jednostki i wyszacujemy te chodniki i radni zdecydują czy wpisujemy je kosztem 
przedsięwzięć, jakie zaproponuje żebyśmy zdjęli z budżetu żeby go spiąć, żeby go 
uchwalić. 
(2:59:00) Jeśli chodzi o problem  z pojemnikami, myśli sobie że tu Pani Alicja byłaby 
bardziej precyzyjna. Jeśli coś ma komuś służyć, a ktoś inny ma świadomość  np. sołtys 
danej miejscowości, że mieszkańcy nie powinni z tego korzystać, to wcześniej trzeba 
podjąć informacje edukacyjne dla kogo to służy i kto za to płaci, a płacą za to faktycznie 
ci, co opłatę ponoszą, a nie szukać rozwiązań takich, jakie Pan Przewodniczący 
zaproponował. W związku z tym na początek może edukacyjnie. Jeśli to nic nie da, to 
będziemy się zastanawiać czy zamykać, czy tworzyć jakieś boxy, czy strefy. Ale myśli 
sobie, że mieszkańcy są mądrzy, rozważni i jak się właściwie przedstawi i nie dotyczy to 
tylko tej miejscowości, zwłaszcza że mamy też Strażnika Gminnego i prosi, aby go w tym 
kwestiach wykorzystywać.  
(3:00:35) Radny Mariusz Kuźmicz zwrócił uwagę, że wszystkie sytuacje zawiodły: 
i edukacja i upominanie osobiście sołtysa. Wszystko to zawiodło. Nie stosują się do tego 
mieszkańcy oraz właściciele okolicznych sklepów. Zgłaszał osobiście Strażnikowi, 
zgłaszał sklepowym, Pani Joli Biskup – nie pomaga. Ciągle są co dwa dni pełne 
i codziennie na wezwanie sołtysa przyjeżdża śmieciarka i to wywozi. Jest to problem 
trudny do rozwiązania od co najmniej dwóch lat.  
(3:01:05) Wójt Zbigniew Woch uważa, że trzeba bardziej zaangażować w to Strażnika 
Gminnego, być może monitoring zamontować gdzieś za nieduże pieniądze, żeby śledził 
kto podrzuca, kto korzysta w sposób nieuprawniony. Jeśli można podjąć działania, które 
będą kosztować mniej, to trzeba z nich skorzystać.  

4. (3:01:36) Jeśli chodzi o zajęcia, o których wspominał Pan Karol Dauksza. Wczoraj 
wracając z psem ze spaceru, mijał dom Honorowego Obywatela Gminy Skąpe, który zadał 
mu pytanie czy powinniśmy uczestniczyć we mszy świętej w tygodniu, w niedzielę. Nie 
zastanawiał się ani sekundy i powiedział, aby siedzieć w domu. Zjawisko jest wszędzie, 
w każdym miejscu i może przyjść z każdej strony. Tłumaczenia pod tytułem że siłownie, 
kluby fitness, tam gdzie się podnosi sprawność fizyczną służą pandemii, nie przyjmuje do 
wiadomości. Służą młodym ludziom, którzy nie mają specjalnie obaw o to, co się dzieje 
wkoło. Ale ludzie starsi, ludzie z mniejszą odpornością jak najbardziej mogą się obawiać 
i powinni się obawiać. Doświadczyliśmy już we własnej gminie - ludzie odchodzą. Nawet 
nie są w stanie się zastanowić jak szybko i dlaczego tak się stało. Dzisiaj podejmowanie 
jakichkolwiek działań, zachęcających kogokolwiek żebyśmy się spotykali między sobą, 
nawet przestrzegając reżimu sanitarnego, nie powinno mieć miejsca.  Niestety bolesną 
i kłopotliwą rzeczą jest siedzieć w domu, ale to jest jedyna gwarancja, że nie umrzemy. 
Gwarancją, że nie umrzemy nie jest podnoszenie tężyzny fizycznej przez nas na sali 
gimnastycznej w jakimkolwiek miejscu. Gwarancją, że nasi rodzice i dziadkowie nie umrą 
jest to, że będą się izolować, nawet też od nas. W związku z tym myślenie dzisiaj 
i jakichkolwiek zajęciach, szczególnie ze starszymi, nie ma racji bytu. Nie znajduje 
żadnego argumentu, który by go zachęcił i przekonał, że to może być korzystne 
i potrzebne. Uważa, że szczególnie my samorządowcy, chcąc nie chcąc autorytety 
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w swoich małych wspólnotach, powinniśmy zaświadczać językiem zamkniętym: proszę 
trzymać się swoich domów, proszę  ograniczać wyjazdy, proszę, jeśli to możliwe, nie 
spotykać się nawet z najbliższymi, a jeśli już to w głębokim reżimie. Prosi tego nie 
bagatelizować. To nie jest wiosna, kiedy słyszeliśmy o Włoszech, gdzie w telewizji 
słyszeliśmy, że ktoś tam umarł. Ludzie umierają obok nas: nasi sąsiedzi, znajomi, ojcowie, 
kuzyni. I niestety najsmutniejsza wiadomość jest taka, że to nie jest koniec. To nie jest 
nawet początek końca. Miał powiedzieć o tym na samym końcu, ale apeluje, aby lepiej 
kogoś namówić do przesiedzenia w domu miesiąca dłużej, niż dać mu nadzieję na to, 
żeby spełnić jego oczekiwania, czy wpisać się w jego oczekiwania, że w zasadzie to nic 
groźnego się nie dzieje. To się niestety może źle skończyć. Dlatego zajęcia i owszem, jak 
się skończy pandemia, jak będzie szczepionka. Wtedy jak najbardziej. Sam ma poczucie, 
że mamy dużo do zrobienia. Pan Macul męczy go od dawna, że powinniśmy bardziej zająć 
się starszym pokoleniem. Czy jeśli chodzi o takie sztandarowe przedsięwzięcia jak 
spotkania wigilijne. Wydaje się, że jest pole, abyśmy te tematy podnieśli na wyższy 
poziom. Spotkania z seniorami – tu przykładem mógłby być Cibórz, gdzie rada sołecka od 
wielu lat angażuje, integruje środowisko seniorów. Myśli sobie, że tu owszem działania 
są, ale nie na czas pandemii. Prosi o jednoznaczną, twardą postawę, żebyśmy nie 
udawali, że pandemia nie jest w stanie nam nic zrobić.  
(3:07:00) Radny Mariusz Kuźmicz zwrócił uwagę, że jest ustawowy zakaz.  
Wójt Zbigniew Woch podkreślił, że ponieważ z zakazami w Polsce różnie bywa, przykład 
cmentarzy, to apeluje do zdrowego rozsądku i gratuluje tym, którzy te zakazy wnieśli, bo 
inaczej się nie da. Siedzimy w domu.  

 
 

Ad pkt 4 - Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym (nagranie 
3:07:56). Całość sprawozdania dostępna: http://rada.skape.pl/pliki/skape/rada/77/dzialania-w-
okresie-miedzysesyjnym_xi_-2020.pdf 
Wójt Zbigniew Woch poinformował, że radni otrzymali sprawozdanie.  Chciałby 
zasygnalizować, że  
1. Zakończyliśmy przebudowę budynku ośrodka zdrowia w Ołoboku na przedszkole. Ważne 

przedsięwzięcie od dłuższego czasu potrzebne i oczekiwane w obwodzie szkoły 
podstawowej w Ołoboku. Informował o tym, że zapotrzebowanie na tę usługę jest 
dwukrotnie wyższe niż nasze możliwości. W tej chwili  mamy dwa oddziały, czyli możemy 
przyjąć do 50 dzieci. Przyszło troszeczkę mniej, bo z planowanych 21 osób, podjęło 
opiekę wychowawczą w tym przedszkolu bodajże 17 dodatkowych osób, poza 26 które 
wcześniej realizowały. Część osób została w domu ze względu na  kwestie covidowskie. 
W większości sytuacji, gdzie rodzice mieszkają z dziadkami, a jak wiemy dzieci 
w największym stopniu są pasem transmisyjnym cichym, bo przechodzą covid  
bezobjawowo, rodzice zdecydowali, że te dzieci nie pójdą do przedszkola. Bodajże 
jeszcze 4 ma nadzieję, że dołączy szybko, czyli tuż po ustaniu pandemii. Koszt tego 
przedsięwzięcia to kwota 322 tys. zł. Dość znaczna, pokaźna kwota, ale są to dobrze 
wydane pieniądze 

2. (3:09:50) Zakończyliśmy przebudowę drogi gminnej w miejscowości Niesulice, drogi 
prowadzącej do ośrodków wczasowych. Koszt tego przedsięwzięcia 428 tys. zł. 
Przedsięwzięcie realizowane wespół z Lasami Państwowymi i Nadleśnictwem 
Świebodzin. Po raz kolejny korzystając z okazji chciałby podziękować Panu Dyrektorowi 
Regionalnemu Lasów Państwowych w Zielonej Górze. Bez jego nieco innego spojrzenia, 
do jakiego był przyzwyczajony, takiego bardzo prospołecznego, że Lasy to nie tylko 
instytucja zajmująca się pozyskiwaniem lasów, odtwarzaniem lasów, budową lasów, ale 
też instytucja żyjąca w społeczeństwie, pośród nas. To bez tego spojrzenia być może nie 
udałoby się tego wykonać do dnia dzisiejszego, a nawet jest tego pewien. Chciałby także 
podziękować Zastępcy Nadleśniczego, który w czasie kiedy decyzje były podejmowane, 
był pełniącym obowiązki Nadleśniczego, za jego bardzo przychylne nastawienie do 
sytuacji. Dziękuje także obecnemu Nadleśniczemu, z którym tę inwestycję kończyliśmy. 
Dostosowaliśmy dojazd do ośrodków wczasowych, które pięknie się rozbudowują, mają 
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wysoki standard  i co nie jest bez znaczenia są dostawcą dość pokaźnych wpłat do 
naszego budżetu.  

3. (3:11:42)  Chciałby w tej chwili powiedzieć o punkcie 5 tj. o kolejnym etapie przebudowy 
chodników w miejscowości Podła Góra. Jesteśmy po przetargu. W zasadzie można 
powiedzieć, że jesteśmy po inwestycji, bo ona ma się do końca tygodnia zakończyć. Nie 
był tam kilka dni, w związku z tym na bieżąco nie ma informacji, ale jak zna sprawność 
podmiotu wykonującego czyli firmy SID-BUD, to ta inwestycja zostanie w tym tygodniu 
dokończona. Warto w tym momencie powiedzieć, że ten podmiot już od przyszłego 
tygodnia rozpocznie działania przebudowy drogi gminnej w miejscowości Radoszyn, 
pomiędzy szkoła podstawową a częścią związaną z blokami. To też jest ważne 
przedsięwzięcie. Planujemy je zakończyć do 20.12. Koszt tego przedsięwzięcia to 119 
tys. zł.  

4. (3:13:20) Punkt 6. Ważne przedsięwzięcie, o którym, jak wspomniał na komisjach, nie 
myśleliśmy wcześniej ani przy uchwalaniu budżetu, ani w pierwszym półroczu 2020 r., ale 
już w drugim tak i fajnie, że udało się to przedsięwzięcie w zasadzie wykonać. Dla niego 
zadania się kończą w momencie jak został wyłoniony wykonawca i w zasadzie już więcej 
do zrobienia nie ma z punktu widzenia wójta gminy czy też inwestora. Wykonawca 
wchodzi i wykonuje inwestycję: przebudowa drogi pomiędzy miejscowościami Skąpe 
i Cibórz na odcinku 720 m. Dziękuje, że radni zwiększyli dzisiaj budżet na to 
przedsięwzięcie. Kiedyś mówił, że wykonamy je w 100% ze środków własnych gminy, ale 
Panu Staroście udało się tak zaplanować budżety 2020 i 2021, że w połowie zostanie ono 
wykonane przez Powiat Świebodziński. W związku z tym faktyczne środki będą na 
poziomie 170 tys. zł może 173 tys. zł.  

5. (3:15:00) Jesteśmy  po otwarciu ofert na oczekiwaną bardzo mocno przez Pana Andrzeja 
Stańczaka szatnię. To jest już ostatnia szatnia na naszych boiskach. Wpłynęło 6 ofert, 
najniższa jest na kwotę 126.800 zł. Czas realizacji to jest bodajże marzec 2021 r. To nie 
są ostateczne koszty. Jeszcze będą wykonane przyłącza wodne, kwestie związane 
z kanalizacją i kwestie związane z wykonaniem przyłącza energetycznego, które 
będziemy wykonywali we własnym zakresie.  

6. (3:15:56) Także w połowie listopada zakończyliśmy przebudowę chodników 
w miejscowości Węgrzynice. Koszt ostateczny to kwota 131 tys. zł. Warto podkreślić, że 
to też jest zadanie wspólne z Powiatem Świebodzińskim i finansowane 50:50.  

7. (3:16:26)  W tym samym czasie zakończyliśmy przebudowę chodników w miejscowości 
Cibórz. Zadanie w części gminnej, a w części Wojewódzkiego Szpitala Specjalistycznego. 
Po wybudowany chodników w tej części szpitalnej (od sklepu „U Henia” do hydroforni) 
zostanie on przekazany w zasoby Wojewódzkiego Szpitala Specjalistycznego. Jest to 
kolejny etap przebudowy chodników w miejscowości Cibórz i dzisiaj może śmiało 
powiedzieć, że jesteśmy bliżej końca. Tak jak powiedział Pan Przewodniczący zostały 
pomniejsze chodniki, łączące te ciągi, które zostały wybudowane. Ma nadzieję, że one też 
znajdą swoje dofinansowanie w tym najbliższym budżecie.  

8. (3:17:44) Jesteśmy po przetargu na malutkie przedsięwzięcie przebudowa chodnika 
w miejscowości Niekarzyn z posadowieniem wiaty. Mówił o tym, że od 1 września dzieci 
ze szkoły w miejscowości Niekarzyn dojeżdżają do szkół podstawowych i nie ma 
bezpiecznego przystanku, bezpiecznego miejsca, aby te dzieci do autobusu wsiadały. To 
małe przedsięwzięcie przede wszystkim zadba o ich bezpieczeństwo i komfort odjazdu. 

9. (3:18:37) Jeszcze pozycja 14. Podjęliśmy działania z wyłonieniem wykonawcy na 
wykonanie dokumentacji kładki pieszo-rowerowej na kanale Ołobok, a mostek będzie 
w okolicach Ciborza. Mieszkaniec Skąpego jeździ rowerem po całym województwie 
i kiedy się spotyka z Wójtem to zawsze twierdzi, że te nasze okolice, ta rzeka, te 
umocnienia, są tak ładne i tak funkcjonalne, że inni o takich miejscach mogą tylko marzyć.  

10. (3:20:00) Ostatnia rzecz, jaka nie została wpisana, ale też ważna to budowa chodnika na 
odcinku ok. 200 m w m. Skąpe. Będzie jeszcze przebudowywany łuk drogi wojewódzkiej 
przy tym chodniku. Z całą pewnością w pełni zostaną zabezpieczone potrzeby 
mieszkańców tamtej części. Duża rzesza mieszkańców całej miejscowości, chcąc wyjść 
poza wieś, natrafiała tu na problem i wystawiała się na niebezpieczeństwo, w związku 
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z przejeżdżającymi samochodami. Przedsięwzięcie jest wykonywane przez Zarząd Dróg 
Wojewódzkich, przy dofinansowaniu 50% przez Gminę Skąpe. Ukłony dla Pana Dyrektora 
ZDW i do przedstawicieli tej jednostki, bo podobnie jak z Powiatem Świebodzińskim, 
z ZDW współpraca nam się układa wyjątkowo dobrze.  

11. (3:21:25) Na sam koniec poinformował, że zadzwonił do niego Pan Wójt Gminy Lubrza, 
a wcześniej przesłał e-mail z rankingiem samorządów gazety Rzeczpospolita. U nas nie ma 
takiego zwyczaju, czy pędu żeby uczestniczyć w rankingach, prześcigać się. Z tymi 
rankingami to różnie bywa. Duża część to są takie rankingi, w których wcześniej trzeba 
zapłacić, a później dadzą ci miejsce. Takich to w ogóle unikaliśmy. Ranking samorządów 
gazety Rzeczpospolita wydaje się najbardziej obiektywny. W głównej mierze opiera się na 
danych z Ministerstwa Finansów, więc to co napisze gmina nie ma decydującego znaczenia. 
Gmin wiejskich w Polsce jest 2500. Wójt Lubrzy zadzwonił z gratulacjami ze 173 miejsca. 
Gmina Lubrza jest chyba na 250 miejscu i Pan Wójt jest dumny z tego. Inne gminy z naszego 
powiatu są wysoko. Przyjemną wiadomością jest, że tylko dwie gminy w naszym 
województwie są wyżej: gminy Świdnica i Kłodawa. Świdnica to gmina żyjąca bogactwem 
Zielonej Góry, mieszkańców którzy u nich budują domy, a mają biznesy w Zielonej Górze. 
Podobnie jest z Kłodawą. To sypialnia miasta Gorzów. Ranking opisuje 4 kategorie: kwestie 
finansowe, społeczne, środowiskowe i zarządzanie. Za zarządzanie nie dostaliśmy choćby 
1 punktu, jak żadna gmina powyżej 50 miejsca. Chciałby żebyśmy dostali więcej punktów za 
sytuację finansową i z zazdrością patrzy na tych, którzy mają tych punktów więcej, bo to daje 
im większe możliwości żeby więcej działać i podnosić standard życia swoich mieszkańców. 
Mimo to chciałby złożyć radnym gratulacje, bo to że jesteśmy 3 gminą wiejską w województwie 
w rankingu gazety, to nie jest w żadnym stopniu zasługa wójta. Zawsze powtarza, że jest 
wykonawcą poleceń rady i robi to mniej lub bardziej udanie. Temat uważa za zamknięty, bo 
nie ma co się epatować jakimiś rankingami, ale jeśli ktoś ocenia nas na tle naszych 
współsamorządowców, to wypada też o tym wspomnieć. Jeśli są pytania to z miłą chęcią 
odpowie 

 

Ad pkt 5 – Zapytania sołtysów i mieszkańców oraz odpowiedzi na nie (nagranie 
3:26:12). 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zapytał czy są jakieś zapytania sołtysów. Nikt się nie 
zgłosił. 
 

Ad pkt 6 – Analiza oświadczeń majątkowych (nagranie 3:26:26). 
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz poinformował, że analiza oświadczeń spoczywa na 
dwóch instytucjach: Przewodniczącym Rady Gminy i Urzędzie Skarbowym. Po analizie 
Urzędu Skarbowego uwagi zostały zwrócone do biura rady, a Przewodniczący wysłał je 
radnym drogą elektroniczną. Jako Przewodniczący także wniósł swoje uwagi, po 
skontrolowaniu oświadczeń. Godne zwrócenia uwagi są błędy powielane od wielu lat: przy 
imieniu i nazwisku radnego należy podać funkcję, jaka zobowiązuje do złożenia oświadczenia 
czyli radny Gminy Skąpe, przy kredytach nie wpisywany jest cel wzięcia kredytu. 
Oświadczenia zostały złożone w terminie, w dwóch egzemplarzach. Czasami nie podaje się 
też adresu zamieszkania (było tak w dwóch oświadczeniach), a adres jest wymagany w 
oświadczeniu.  
(3:29:09) Sekretarz Gminy Alicja Hoppen-Anyszko poinformowała, że zgodnie z ustawą 
o samorządzie gminnym również wójt  dokonuje analizy oświadczeń majątkowych 
kierowników jednostek i pracowników Urzędu. Jeżeli chodzi o kierowników jednostek to 
złożono 7 oświadczeń majątkowych: 3 dyrektorów szkół, Dyrektor Gminnej Biblioteki 
Publicznej, Kierownik OPS i pracownik OPS oraz Kierownik ZWiK. Trzy oświadczenia złożono 
bez uwag, natomiast podobnie jak w przypadku radnych, osoby nie wykazały w związku 
z jakim wydarzeniem zaciągnięto kredyty i jedna osoba wykazała stan majątku na dzień 
złożenia oświadczenia majątkowego a nie na dzień 31 grudnia. Jeżeli chodzi o pracowników 
urzędu to Sekretarz i Skarbnik Gminy – tutaj nie było żadnych uwag. Urząd Skarbowy także 
przesłał analizę tych oświadczeń i osoby, których dotyczy uwagi, zostały z nimi zapoznane.  
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Ad pkt 7 – Wolne wnioski i informacje (nagranie 01:26:16). 
(3:30:23) Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zapytał czy ktoś w tym punkcie chciałby 
zabrać głos. 
Nikt nie zabrał głosu. 
 

Ad pkt 8 – Przyjęcie protokołu XXIII sesji Rady Gminy Skąpe (nagranie 3.30.43).  
Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz zarządził głosowanie nad przyjęciem protokołu z XXIV 
sesji. W wyniku głosowań elektronicznego i imiennego protokół został przyjęty jednogłośnie – 
radni Marek Kantek i Andrzej Stańczak opuścili obrady i nie zagłosowali (protokół z głosowania 
stanowi załącznik do niniejszego protokołu).  
 
(3:32:56) Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady Mariusz Kuźmicz 
zamknął XXV sesję Rady Gminy Skąpe o godz. 15.30.  
 
 

Przewodniczący Rady Gminy  
 

Mariusz Kuźmicz  
Protokolant sesji:  
Ilona Zalisz – inspektor 
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